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OHLÉDNUTÍ ZA RODIČOVSKÝM PLESEM
Žáci ZŠ Boršice společně s několika žáky z jiných škol zpestřili opět program na Rodičovském plese, který se konal 6. února v Bor-

šicích. Předvedli polonézu, klasiku (jako například mazurku, waltz, valčík a polku) a vystoupení zakončili latinskoamerickými tanci 
(blues, jive, rumba, čača, samba a paso doble). Tímto by chtěli poděkovat všem návštěvníkům plesu za jejich toleranci a podporu 
a věří, že si ples užili tak jako oni.  Žáci osmé třídy 

Příjemné prožití velikonočních svátků 

a hodně jarní pohody 

                        přeje  
                             Obecní úřad Boršice



Vážení spoluobčané,

zima se nezadržitelně blíží ke svému konci a pro mnoho z nás začne nejkrásnější období roku. Jarní měsíce se svým kouzlem pro-
bouzející se přírody, prvních jarních květů a veselým zpěvem ptáků přinášejí po době zimního ticha a šera novou energii, barvy, vůně 
a také dobrou náladu. Pozorujeme něžné sněženky a bledule, které postupně uvolní místo barevným tulipánům a narcisům, nad nimiž 
rozprostřou stromy tisíce bílých květů vetknutých do zářivě zelených korun, lákajíce pracovité včely k prostřenému stolu plnému sladké-
ho a voňavého nektaru. S tímto impulzem nové energie probouzejícího se roku k nám přichází potřeba připojit se k tomuto překotnému 
rozvoji kolem nás. Většina z nás začne, jako každý rok, jarním úklidem. Nejinak tomu bude na obci. 

V průběhu zimy byl dokončen úklid na území revitalizované zeleně k přehradě. Okolí cesty k přehradě bylo vyhrabáno a zbylé větve 
a ořezané keře byly podrceny novým obecním drtičem.  Proběhla také výsadba nových stromů a doplnění třešňové aleje kolem cesty. 
Také v obecním lesíku v „Chrástce“ bylo vysázeno velké množství již větších stromů, které jsou zatím chráněné oplocenkou či individu-
álním oplocením proti okusu zvěří. Část území lesíka byla prosvětlena vyřezáním keřů černého bezu a akátových výmladků a otevřela se 
tak možným procházkám v tomto krásném koutě naší obce. V celém lesíku byly následně vysbírány odpadky. Koryto potůčku bylo také 
vyčištěno a probíhá zde výsadba vrby, jako první jarní včelí pastvy, která na našem území pomalu mizí. Proběhne také oprava mostku 
přes potůček. Věřme, že se všem novým výsadbám podaří přečkat nejtěžší období svého života, v kterém jim budeme naší péčí pomá-
hat, a dorostou do své dospělosti, aby plnily svou funkci plic krajiny jako odkaz pro následující generace našich dětí, vnoučat a pra-
vnoučat. Jen s přičiněním vás občanů se nám podaří tyto nové výsadby ohlídat před nenechavýma rukama všudypřítomných vandalů 
a občanů, kteří se svého odpadu zbavují v zeleni kolem obce.

Za pomoci technických pracovníků probíhá dále úklid různých částí naší obce. Budeme velmi rádi, když se k naší práci také připojíte 
a pomůžete nám uklidit okolí vašeho domu, přilehlý parčík či zeleň nebo okolí vaší bytovky. Jedná se o náš společný prostor, ve kterém 
žijeme, vychováváme naše děti. 

Jako každý rok nás čeká také velký úklid v rámci celorepublikové akce „Ukliďme Česko“. V minulém roce 2014 se do tohoto projek-
tu zapojilo celkem 6 200 účastníků, bylo uklizeno 280 míst a vysbíralo se celkem 350 tun odpadků. Prosíme vás o zapojení do tohoto 
projektu, který proběhne v sobotu 18. dubna 2015. Čeká nás mnoho práce při úklidu všech odpadků, vyhozených nepotřebných věcí 
a vylepšování vzhledu naší obce, ale s vaší pomocí to jistě zvládneme.

Další z kapitol prvních jarních úkolů jsou naše komunikace a chodníky. Zima se jako vždy negativně podepsala na jejich kvalitě, to 
bohužel těžko změníme. Právě nyní probíhají opravy propadlých kanalizačních vpustí. Z důvodu zimního období byla dočasně zasta-
vena práce na výstavbě chodníku v ulici Kyjovská. Tento rok nás v rámci této investiční akce čeká vybudování nových autobusových 
zálivů a zastávky před obecním úřadem včetně chodníku. Dále pracujeme na projektu vybudování nového chodníku vedoucího na okraj 
obce směrem na křížné cesty, který zaručí bezpečný pohyb chodců pokračujících mimo obec na „Pivní stezku“ směrem na Buchlovice. 
Připravovány jsou také cyklistické stezky, které propojí Boršice s obcemi Zlechov, Nedakonice a Kostelany. Tyto investiční akce budou 
zrealizovány v případě získání dotační podpory na tyto projekty.

Velkou změnou v tomto roce bude také nakládání s tříděnými odpady na území obce. Díky získané dotační podpoře byl nakoupen 
vlastní svozový automobil a 52 kusů 1100l kontejnerů na tříděné odpady. Začneme si tedy sami postupně svážet a odevzdávat tyto vytří-
děné suroviny, čímž se zbavíme části nákladů za tyto služby, které nyní platíme soukromým společnostem. 

Vraťme se však k jaru, které s příchodem jarního slunce probouzí u většiny lidí optimistické nálady a tvořivé síly. Přeji tedy všem co 
nejvíce tvůrčího elánu, slunečné jarní měsíce a co nejméně starostí. 

Petr Dula, místostarosta

ÚVODNÍK

Investiční záměr obce - Výstavba nových šaten sportovního areálu SK Boršice

Stávající šatny a zázemí Sportovního klubu Boršice jsou v ža-
lostném stavu. Budova má sice novou fasádu a střechu, ale vnitřní 
prostory kvalitou neodpovídají dnešní době. Výstavbou nových 
šaten se vyřeší nevyhovující stav zázemí SK a dále se zajistí dal-
ší prostory pro případné využití nejen pro SK, ale také pro další 
zájmová sdružení v naší obci. Po jednání s členy výboru Sportov-
ního klubu Boršice byl investiční záměr podpořen v radě obce 
a doporučen zastupitelstvu ke schválení. Zastupitelstvo obce Bor-
šice dne 9. 6. 2014 na svém veřejném jednání investiční záměr 

schválilo a tím dalo zelenou k vypracování projektové dokumen-
tace a k podání žádosti o dotaci na Ministerstvo školství, mládeže 
a tělovýchovy ČR. 

Žádost byla na MŠMT podána v řádném termínu a nyní se 
čeká na její schválení.

Předpokládaná cena díla dnes činí 10 mil. Kč. Částka dotace 
činí až 70 %, zbytek bude dofinancován ze strany obce.

-st-
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Investice obce do kanalizace a ČOV Boršice v roce 2015
Slovácké vodárny a kanalizace, a. s., provozují kanalizaci 

a čistírnu odpadních vod (ČOV) v Boršicích. Vedení obce bylo 
informováno o aktuálním stavu ČOV a kanalizace z provozní-
ho hlediska. 

Stávající provozovaná kanalizace v obci nevyžaduje v sou-
časné době okamžité investice ze strany obce jako majitele. 
Problémovou kanalizační stokou je kanalizace v ulici Podevsí, 
která neplní jen funkci odvodu splaškových a dešťových vod, 
ale stala se i drenáží pro spodní vody v dané lokalitě. Tím není 
zcela bezpečně odváděna splašková voda. Ta se kvůli netěs-
nosti kanalizačního řadu dostává do spodních vod. Tím ka-
nalizace v ulici Podevsí namísto odvodu splaškových vod do 
ČOV umožňuje znečišťování spodních vod.

V letošním roce by se měla realizovat nová kanalizační síť 
v lokalitě „Pod starými horami“ tak, aby se majitelé rodinných 
domů na ni mohli co nejdříve napojit.

Dále se zvažují drobné opravy propadlých kanalizačních 
vpustí po celé obci a dobudování záchytných roštů na přívalové 
vody v Uličce a u domu rodiny Zapletalových v ulici Nad Humny. 

Stav ČOV je podobný jako v minulém roce. ČOV v sou-
časné době splňuje emisní limity vypouštěných odpadních 
vod v ukazatelích stanovených příslušným rozhodnutím vo-
doprávního úřadu, zařízení ČOV však začíná zastarávat a ně-

které jeho celky (např. čerpadla, aerační elementy) již byly 
vyměněny. Žádoucí investicí do ČOV v letošním roce je nový 
systém měření a regulace včetně vizualizace a dálkového pře-
nosu dat. Systém měření a regulace na ČOV v Boršicích je 
zatím funkční, ale již zastaralý. Neumožňuje doplnění a auto-
matizaci činností a jednoduchou kontrolu chodu ČOV. Navíc 
na ČOV není automatická regulace výkonu dmychadel dle ak-
tuální koncentrace kyslíku v aktivační nádrži. Bylo by vhodné 
vybavit ČOV moderním řídicím systémem s vizualizací a také 
s dálkovým přenosem dat na řídicí dispečink provozovatele. 
Náklady na tuto investici budou činit do 200 000 Kč. -st-

Záměr napojení obce Stříbrnice na kanalizaci a ČOV Boršice - 

další možná meziobecní spolupráce s obcí Stříbrnice
Obec Stříbrnice řeší kompletní odkanalizování obce a na-

pojení kanalizace na ČOV Boršice nebo vybudování své vlast-
ní ČOV za cenu kolem 60 mil. Kč.

Vedení naší obce bylo písemně požádáno starostou obce 
Stříbrnice o udělení souhlasného stanoviska k možnosti napo-
jení kanalizační stoky obce Stříbrnice na kanalizační řad obce 
Boršice, a tím i napojením na ČOV Boršice. Ze strany naší 
obce bylo proto vyvoláno jednání mezi obcí Boršice, jako ma-
jitelem ČOV, a provozovatelem ČOV, Slováckými vodárnami 
a kanalizacemi, a. s. Na tomto jednání byla naše obec upozor-
něna na některé důležité skutečnosti, které mohou nastat po 

případném napojení kanalizační stoky obce Stříbrnice na naši 
kanalizaci a ČOV. Měření množství splaškové vody tekoucí do 
naší kanalizace ze Stříbrnic se dá zajistit za minimální náklady 
měrnou průtokovou šachtou. Čištění těchto splaškových vod 
na objektu ČOV je však možné jen za předpokladu investice 
do rozšíření samotné stavby a do technologie ČOV. Tato in-
vestice se blíží dle předběžného propočtu k částce 8 mil. Kč.

Ze strany obce Stříbrnice byla naší obci poskytnuta studie 

na jejich kanalizaci a řešení čištění splaškových vod den před 
veřejným jednáním Zastupitelstva obce Boršice, a to dne 11. 
března. Vzhledem k nedostatečné komunikaci ze strany obce 
Stříbrnice a bez osobního seznámení starostou obce Stříbrni-
ce se zamýšleným projektem zastupitelstvo nemělo dostatek 
informací o plánovaném investičním projektu obce Stříbrnice. 
Z uvedeného důvodu nebylo možné přijmout usnesení o sou-
hlasu konkrétního připojení obce Stříbrnice k ČOV Boršice. 
I přesto zastupitelstvo naší obce dalo obci Stříbrnice předběž-
ný souhlas k napojení na kanalizační řad a ČOV Boršice za 
následujících podmínek: mezi obcí Boršice a obcí Stříbrnice 
bude uzavřena dohoda o poskytnutí investičního transferu in-
vestiční akce „Kanalizace a ČOV Stříbrnice“. V této smlouvě 
se obec Stříbrnice zaváže, že veškeré potřebné investice, kte-
ré vyvstanou s napojením kanalizační stoky obce Stříbrnice 
na kanalizační řad obce Boršice, a potřebné stavební a tech-
nologické úpravy na ČOV Boršice bude hradit výhradně obec 
Stříbrnice. Obec Stříbrnice se zaváže, že se bude spolupodí-
let poměrnou částí na nákladech plynoucích z oprav, rekon-
strukcí a plateb za čištění splaškových vod na ČOV Boršice 
(tak, jako již na naši kanalizaci a ČOV napojená obec Tučapy). 
V rámci nových výzev na dotace pro operační program Životní 
prostředí na rok 2015 bude naše obec v případě zájmu obce 
Stříbrnice moci požádat na rozšíření ČOV Boršice o dotaci ve 
výši až 90 %, a to v průběhu měsíce července letošního roku. 
V případě získání dotace bychom tímto krokem obci Stříbrnice 
ušetřili nemalé finanční prostředky. Ty by obec Stříbrnice moh-
la použít na další potřebné zvelebení své obce (nové chodní-
ky, osvětlení, obecní cesty, zeleň apod.).  

Dále je třeba připomenout nutnost dořešit podíly obou 
obcí na všech administrativních, dotačních a dalších krocích 
potřebných k rozšíření ČOV Boršice a jejího provozu.  -st-
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Další bezúplatný převod pozemku v k. ú. Boršice u Buchlovic 

z vlastnictví České republiky do vlastnictví  obce Boršice 
Obci Boršice se podařilo bezúplatně získat další pozemek 

z vlastnictví státu. Jedná se o pozemek kolem bytových domů 
na ulici Kyjovská. Pozemek parc. č. 3209/6 o výměře 2685 m2, 
druh pozemku ostatní plocha, způsob využití ostatní komuni-
kace, byl na základě vlastnického práva k nemovité věci bez-
úplatně převeden z důvodu veřejného zájmu ze strany obce 
Boršice. Pozemek, nemovitá věc, tvoří veřejné prostranství, 
nachází se na něm zejména veřejná zeleň, místní komunikace 
a jejich součásti a příslušenství, komunikace vozidlové, komu-
nikace pěší, odstavná stání, část autobusové zastávky, kříž, 
herní prvky a inženýrské sítě. Účetní hodnota nemovité věci 
činí 138 707 Kč (v případě odkupu pozemku od státu by byla 
výše ceny pozemku desetinásobně vyšší). Obec jako nabyva-
tel se zavazuje o nemovitost řádně pečovat a užívat ji pouze 
k účelům uvedeným v kupní smlouvě. V případě převodu ne-
movité věci z důvodu veřejného zájmu nelze nemovitou věc 

využívat ke komerčním či jiným výdělečným účelům, nelze ji 
pronajímat. Toto omezení se sjednalo na dobu 10 let. Obec 
jako nabyvatel současně s touto smlouvou zřídila dle zákona 
ve prospěch převodce Úřadu pro zastupování státu ve věcech 
majetkových ČR k převáděnému pozemku parc. č. 3209/6 v k. 
ú. Boršice u Buchlovic, obec Boršice, věcné právo, spočívající 
v závazku nabyvatele (obce) nezcizit převáděné nemovité věci 
a nezatížit je zástavním právem po dobu 10 let ode dne jejich 
nabytí do svého vlastnictví. 

V minulosti se již obci podařilo od státu bezúplatně získat 
pozemky kolem bytových domů v „Koutě“, pod obecní hos-
podou a vedle ní (v areálu letního kina) a dále část budovy 
hasičárny a pozemku pod ní. O získání dalších pozemků má 
obec podané žádosti.

 -st-

Úklid obce v sobotu 18. dubna 2015
V sobotu 18. dubna 2015 se uskuteční pravidelný jarní úklid 

naší obce u příležitosti Dne Země (22. duben).  Sraz u OÚ 
v 7:30 hodin. Společně uklidíme veškerá prostranství v obci, 
okolí místních i hlavních komunikací, obecní lesíky a okolí vod-
ních toků. U obecního úřadu budou přistaveny také nové obec-
ní kontejnery na nasbíraný odpad. Opět bude snaha co nejlépe 
posbíraný odpad vytřídit tak, abychom na závěr měli co nejmen-
ší podíl směsného odpadu, který skončí na skládce v Těmicích. 
Jednotlivé kontejnery budou řádně označeny dle typu odpadu, 
a tak touto cestou žádáme naše občany, aby dovezené odpa-
dy ve svém vlastním zájmu řádně vytřídili. Společným úklidem 

své obce se zapojíme do druhého ročníku celostátní úklidové 
akce pod názvem „Ukliďme Česko“. Jejím cílem je uklidit české 
vesnice, města a přírodu od volně pohozeného odpadu a čer-
ných skládek. Tato akce je spjata s projektem Zmapujto - www. 
zmapujto.cz, který mapuje právě černé skládky a další nešvary 
na území České republiky. Byly již zmapovány téměř čtyři tisíce 
černých skládek. Podrobnější informace a možnosti zapojení 
naleznete na www.uklidmecesko.cz.

A nezapomeňte na pracovní rukavice, pytle na odpad do-
stanete u obecního úřadu. Bez Vás naši obec neuklidíme!!!

-st-
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Zateplení budovy dolní školy ZŠ Boršice  (dosavadní průběh)

Od roku 2011 se připravovalo zateplení budovy dolní 
školy. Již dříve byla připravena projektová dokumentace, 
která se musela aktualizovat podle nového energetického 
auditu budovy dolní školy. V březnu roku 2012 byla podána 
žádost o dotaci na Státní fond životního prostředí. Jedna-
lo se o 35. výzvu a o Prioritní osu 3 – udržitelné využívání 
zdrojů energie. V měsíci říjnu 2012 byla naše žádost SFŽP 
podpořena dotací – finanční částkou 1 814 000 Kč. Mohlo 
být zahájeno výběrové řízení na dodavatele stavebních pra-
cí, které činily před výběrovým řízením 6 480 000 Kč. Do 
výběrového řízení se přihlásilo celkem 5 stavebních firem. 
Otvírání obálek proběhlo 4. 6. 2013. Nejnižší nabídku ve 
výši 3 919 933 Kč s DPH předložilo Sdružení společností 
CGM Czech, a. s., a CGM Morava, s. r. o. Tato cena byla 
sice o 40 % nižší než cena, která byla předpokládaná, ale 
v podané nabídce byly nesrovnalosti. Na základě podání 
nejnižší ceny bylo sdružení výše uvedených společností 
vyzváno k doplnění své nabídky. Ředitel společnosti CGM 
Morava, s. r. o., osobně výběrové komisi slíbil, že nabídka 
bude doplněna a stavba řádně provedena.

Smlouva o dílo s vybraným uchazečem Sdružením CGM 
Morava – CGM Czech byla podepsána ze strany obce až 
26. 7. 2013 (sdružení smlouvu podepsalo a doručilo na 
obec 25. 7. 2013). Důvodem bylo čekání (15denní lhůta na 
odvolání k rozhodnutí o výběru vítěze ve výběrovém řízení) 
ze strany vítěze Sdružení CGM Morava – CGM Czech na 
vypršení lhůty k případnému podání odvolání proti výsledku 
výběrového řízení! Přitom ostatní účastníci výběrového říze-
ní se do 5dnů písemně vzdali práva na odvolání k tomuto 
rozhodnutí.

Po podepsání smlouvy o dílo (,,Zateplení fasády ZŠ Bor-
šice“, čl. 5.1.a) mělo dojít v termínu 25. 7. 2013 k předání 
staveniště a současně (dle čl. 5.1.b) k zahájení plnění před-
mětu smlouvy.

Avšak Sdružení CGM Morava – CGM Czech bylo nečinné.

Proto obec Boršice dne 7. 8. 2013 odeslala sdružení 
dopis: Upozornění na nečinnost („…jelikož tak doposud 
nebylo učiněno, vyzýváme Vás k bezodkladnému převzetí 
staveniště a následnému zahájení stavebních prací dle výše 
uvedené smlouvy, aby tato mohla být beze zbytku naplně-
na…“). Důvodem zaslání této výzvy bylo nepřevzetí stave-
niště a nezahájení stavebních prací po podepsání smlouvy 
o dílo.

Dne 12. 8. 2013 byl sdružení odeslán další dopis: 
Upozornění na nečinnost (…dopis č. 2) Důvodem zaslání 
této výzvy bylo nepřevzetí staveniště a nezahájení staveb-
ních prací po podepsání smlouvy o dílo.

Ke školní výuce na dolní škole:

Musíme si uvědomit, že v tu dobu, tj. po uplynutí prv-
ního týdne měsíce srpna, byla budova dolní školy již 7 
týdnů připravena ze strany obce ke stavebním pracím. 
A nemilosrdně se blížil začátek školního roku. A také 
podle smlouvy o dílo stanovený termín dokončení sta-
vebních prací, tj. 10. 10. 2013. Díky pochopení rodičů 
byl školní rok 2013/2014 zahájen v provizorních prosto-
rech. Prvňáčci nastoupili do náhradních prostor v kul-
turním domě, kde v tu dobu probíhaly také stavební prá-
ce na zateplení budovy KD, některé třídy měly vyučování 
na horní škole a někteří žáci byli v prostorách kaplanky. 
A takto vyučování probíhalo do Vánoc 2013. Od 6. 1. 
2014 děti nastoupily do budovy dolní školy, protože si-
tuace byla neudržitelná a už se nedalo čekat na stále 

nepředané stavební dílo ze strany dodavatele.

Dne 23. 9. 2013 obec Boršice zaslala společnosti 
CGM upozornění:

Vzhledem k tomu, že firma neplnila do výše uvedeného 
data harmonogram stavby, byla požádána o vzorky jed-
notlivých materiálů, které na stavbě budou použity (okna, 
dveře, zateplovací systém), a dále byla vyzvána k zahájení 
prací na zateplovacím systému a na vnitřních pracích tak, 
aby mohla být co nejdříve opětovně zahájena výuka dětí ZŠ 
Boršice v prostorách dolní školní budovy.

Dne 12. 12. 2013 obec Boršice zaslala dodavateli 
sdružení CGM oznámení,

ve kterém bylo znovu vyzváno k dodání certifikátů po-
užitých výrobků na stavbě dle smlouvy o dílo. Proto bylo 
zasláno ještě jednou v příloze a zároveň byl dodavatel vy-
zván, aby tak učinil co nejdříve. Dále bylo konstatováno, že 
k uvedenému dni nebylo možno přebrat dílo z následujících 
důvodů:

Není provedena výměna vstupních dveří.

Ve třídách není provedena PVC podlaha.

Toto jsou důvody bránící řádnému užívání stavby. Dále 
dodavatel do dnešního dne nedodal potřebné certifikáty 
požadované smlouvou o dílo. Při kontrole dodaných certifi-
kátů totiž vyvstala pochybnost o tom, zda certifikáty odpo-
vídají instalovaným výrobkům.

Dodavatel stavby doposud nepožádal o předání stavby.

Přílohou tohoto vyjádření je zpráva o kontrole dodaných 
dokladů – certifikátů – provedená stavebním dozorem.

Dne 23. 12. 2013 obec Boršice zaslala sdružení CGM 
„Zaslání dokladů k akci Zateplení ZŠ Boršice“: Vážení, 
k Vašemu dopisu ze dne 16. 12. 2013, č. j. OP 202/988, 
sděluji, že doklady, které jste obci dodali, nejsou dostateč-
né k tomu, aby obec prokázala soulad provedeného díla 
s projektovou dokumentací a s energetickým posouzením 
úspory energií při využívání objektu ZŠ Boršice. Podle do-
daných certifikátů nelze určit soulad s požadavky na finální 
podobu díla atd.

Dne 21. 5. 2014 obec Boršice zaslala sdružení CGM 
Výzvu k odstranění vad na akci Zateplení ZŠ Boršice dle 
SOD č. D2130801:

Dne 13. 12. 2013 bylo zahájeno řízení o předání a pře-
vzetí stavby. Ke dni 5. 2. 2014 bylo v zápise ve stavebním 
deníku konstatováno odstranění veškerých vad a nedoděl-
ků dle zápisu z KD ze dne 13. 12. 2013. Protože řízení o pře-
dání a převzetí stavby nebylo pro nedostatky na Vaší straně 
dosud ukončeno, konstatujeme, že stavba nebyla dosud 
řádně předána.

Proto Vás vyzýváme k odstranění nově vzniklých vad. 
Jedná se o vady na 2 ks vstupních dřevohliníkových dveří. 
Tyto vady se projevují takto:

nedovíráním dveří, tím nedochází k bezpečnému zavření 
a hrozí vniknutí cizích osob,

nastavené silové působení zavíracího systému způsobu-
je malým žákům problémy = sami nedokážou dveře otevřít,

došlo ke zkroucení a odlepení plechů z dřevěné kon-
strukce dveří = nedoléhá pryžové těsnění.

Dne 21. 5. 2014 obec Boršice zaslala sdružení CGM 
Výzvu k dodání dokladů o vlastnostech použitých mate-
riálů na akci Zateplení ZŠ Boršice. Povinností zhotovitele 
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je dodat mimo jiné i „certifikáty“ k materiálům na stavbě 
použitým. Dle čl. 4.4 SOD má jít o popis jednoznačný = 
pro jeden výrobek musí být uvedena vždy jedna hodnota. 
Pokud doklad o vlastnostech výrobku obsahuje více údajů 
k více druhům výrobků, musí být vždy jasně vyznačen typ 
výrobku a jeho součinitel tepelné vodivosti, eventuálně sou-
činitel prostupu tepla.

Povinnost zhotovitele bude splněna dodáním výše uve-
dených dokladů, přičemž každý jednotlivý doklad bude 
opatřen „Prohlášením zhotovitele“, který konkrétní výrobek 
byl na stavbu dodán. „Prohlášení“ bude podepsáno osobou 
oprávněnou za zhotovitele jednat ve věcech smluvních atd.

Dne 21. 11. 2014 obec Boršice zaslala sdružení CGM 
„Reklamaci vad díla na akci Zateplení fasády ZŠ Boršice“

Na základě smlouvy o dílo ze dne 26. 7. 2013 (smlouva 
bez dalších uzavřených dodatků) mezi stranami, kterými 
jsou

objednatel: Obec Boršice, Na Návsi 7, 687 09 Boršice, 
zastoupený starostou Ing. Romanem Jílkem

a

zhotovitel: Sdružení CGM Morava – CGM Czech, U Ha-
brovky 247/11, 140 00 Praha 4, zastoupený Michalem Chla-
chulou, jednatelem společnosti

tímto reklamujeme tyto vady: Okna, která jste dodali, 
neodpovídají požadovaným parametrům smlouvy o dílo 
a požadavkům výběrového řízení, na základě kterých 
smlouva o dílo vznikla.

Po posouzení dokladů k Vámi dodaným oknům a oken 
samotných konstatujeme, že okna jsou dodána vadně, tedy 
s jinými parametry, než jste se zavázali dodat ve smlouvě 
o dílo. Tato vada nemá zásadní vliv na funkčnost užívání 
stavby jako celku, ale je v rozporu se smlouvou o dílo. Díky 
této skutečnosti může být poskytovatelem dotace na zatep-
lení krácena výše přislíbené dotace.

Požadujeme proto výměnu těchto vadných oken za 
bezvadná, za taková okna, která budou splňovat parame-
try dle smlouvy o dílo.

Požadujeme odstranění této vady co nejdříve, nej-
později však do 60 dnů od doručení této reklamace.

Dále byl dodavatel vyzván k předání a převzetí díla Za-
teplení fasády ZŠ Boršice. V pátek 21. 11. 2014 byl předán 
zaměstnancům-stavebním technikům z výše uvedené akce 
předávací protokol.

Ze strany obce Boršice bylo přítomno u převzetí díla 
dne 21. 11. 2014 pět osob, ze strany zhotovitele 3 oso-
by. Zástupci obce předávací protokol podepsali, zástupci 
zhotovitele protokol odmítli podepsat.

Následně byla obec několikrát vyzvána ze strany zástup-
ců společnosti CGM Morava, s. r. o., k doplacení částky 
1 814 000 Kč.

Společnost CGM Morava si najala advokáta ve věci spo-
ru Zateplení fasády ZŠ Boršice, CGM neuznává žádné po-
chybení a požaduje zaplatit za dílo tak, jako by dílo provedli 
bez jakýchkoli vad a nedostatků, což je pro obec nepřija-
telné, neboť vadným dodáním díla obec přichází o dotaci, 
kromě toho, že dílo nemá očekávanou kvalitu. CGM hrozí 
obci podáním žaloby k civilnímu soudu o doplacení část-
ky, kterou vyfakturovali. Navrhují uskutečnit jednání v lednu 
s pokusem o dohodu, avšak chtějí plnou cenu.

Zastupitelstvo by mělo zaujmout stanovisko, zda chce 
zaplatit plnou cenu za vadné dílo, nebo nikoliv. Dále by za-
stupitelstvo mělo rozhodnout, zda si obec najme také ad-
vokáta k zastoupení v této věci. V případě nenalezení shody 

v lednovém jednání je možné, že v této věci bude nutné ne-
chat rozhodnutí na soudu, protože je velmi těžké posoudit 
a rozhodnout, zda je na místě ještě něco firmě CGM platit, 
či nikoliv. V případě úspěchu obce ve věci u soudu by obec 
nenesla výlohy za soudní poplatek a náklady na právní za-
stoupení by jí měly být následně nahrazeny protistranou. 
I kdyby obec u soudu neuspěla a musela by firmě CGM 
něco zaplatit, bude nezpochybnitelně soudem určeno, ko-
lik to má být. Členové zastupitelstva by nemohli být v bu-
doucnu osočeni nebo stíháni za to, že firmě CGM zaplatili 
něco, co platit neměli.

Dne 15. 12. 2014 byla zaslána: Odpověď na dopis – 
Vaše značka č. j.: CGM-ZŠB/spor/2014-01: Vážený pane 
advokáte, jako zástupce obce Boršice Vám odpovídám na 
Váš uvedený dopis ve věci „Zateplení fasády ZŠ Boršice“ 
– Vaše značka č. j.: CGM-ZŠB/spor/2014-01. Na základě 
usnesení zastupitelstva obce ze dne 11. 12. 2014 bylo do-
davateli sděleno následující: zastupitelstvo obce rozhodlo 
o tom, že si obec Boršice najme advokáta. Až bude věc 
projednána s advokátem, tak je obec ochotná sejít se k jed-
nání, a to v termínu: středa 14. 01. 2015 v 10:00 hodin, 
kancelář starosty obce.

Dne 20. 1. 2015 proběhla schůzka mezi obcí Boršice 
a společností CGM Morava, s. r. o. s pokusem o dojednání 
dohody a pokusu o smír. Společnost CGM navrhla řešení 
sporu podmínkou úhrady částky 1 150 000 Kč od obce Bor-
šice ve dvou splátkách s tím, že bude společností CGM od-
puštěna obci částka dlužného penále z prodlení a budeme 
dále jednat o případné slevě z ceny oken. Toto bylo obcí 
Boršice odsouhlaseno a souhlasné stanovisko bylo spo-
lečnosti CGM zasláno. Z následné korespondence (dopis 
26. 1. 2015, e-mail 27. 1. 2015, e-mail 29. 1. 2015, e-mail 
29. 1. 2015, dopis 30. 1. 2015, dopis 2. 2. 2015) vyplynulo 
následující: společnost CGM požadovala přidat ještě k pů-
vodní dohodě s obcí nutnost projednání slevy z ceny oken 
a uzavření dohody, jinak nebudou odpuštěny úroky z pro-
dlení platby. Dále by se obec Boršice zavázala k úhradě 
případné náhrady škody, která by vznikla společnosti CGM 
jako úroky z prodlení neuhrazených závazků dodavatelům 
CGM. Společností CGM byla urgována platba částky ve výši 
500 000 Kč z původní dohody. Protože zástupci CGM odmítli 
podepsat původní dohodu ze dne 20. 1. 2015, a tím od ní 
prakticky odstoupili, byla obec nucena neakceptovat původ-
ní vyjednané podmínky a začala jednat. Ze strany obce byl 
zaslán dopis společnosti CGM s vyčíslením sankcí za prodle-
ní s předáním díla ve výši 2 615 667,67 Kč na základě smlou-
vy o dílo ze dne 26. 7. 2013. Následně obec zaslala společ-
nosti CGM reklamaci na vadné části díla – okna a dveře.

Následnou reakcí společnosti CGM Morava bylo podání 
žaloby na obec Boršice k okresnímu soudu.

Bude Vás dále určitě zajímat:

Usnesením Krajského soudu v Hradci Králové č. j. KSHK 
40 INS 14518/2014 – A – 60 ze dne 15. října 2014 byl zjištěn 
úpadek a na majetek dlužníka CGM Czech, a. s., se sídlem 
Pražská třída 184/65, 500 04 Hradec Králové (společnost 
se v létě roku 2014 přestěhovala z Prahy do Hradce Krá-
lové) byl prohlášen konkurs a insolvenčním správcem byl 
v tomto řízení ustanoven Mgr. Emil Fischer. Do insolvenční-
ho řízení se k datu 20. 1. 2015 přihlásilo celkem 346 věřitelů 
s 350 přihláškami pohledávek o celkové výši 653 000 000 
Kč (653 miliónů Kč). Společnost CGM Czech, a. s., byla 
společně s kyperskou společností CGM Morava, s. r. o., 
(s fakturační adresou Praha 4, U Habrovky 247/11, v Bor-
šicích jen „závod“) součástí sdružení, které podepsalo 
smlouvu o dílo – Zateplení fasády ZŠ Boršice.

starosta obce, Ing. Roman Jílek
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VÝZVA OBČANŮM 
k zamezení znečišťování 

vodního toku Dlouhá řeka
My, občané obce Boršice, kterým není lhostejný stav 

kvality vody v našem potoce Dlouhá řeka, vyzýváme ostat-
ní spoluobčany, aby se zamysleli nad svým chováním.

Svým neuváženým chováním neustále znečišťujete 
vodní tok Dlouhá řeka bioodpadem, jako je posečená 
tráva, zelenina nebo ovoce z vašich zahrad, či dokonce 
uhynulým drobným zvířectvem, jako jsou slepice nebo 
králíci, které poté sypete na břehy koryta vodního toku 
nebo přímo do něj. Následně tímto konáním dochází ke 
kontaminaci vody a úhynu ryb, které se pomalu navrací 
do našeho potoka. Bioodpad jako posečená tráva nebo 
úroda ze zahrad také ucpává koryto vodního toku Dlouhá 
řeka, zapáchá, a při větším stavu vody v korytě současně 
s naplaveninou může dojít k lokálnímu nahromadění a ná-
slednému vylití z koryta. Toto znečištění je nejvíce viditelné 
na splavu v ulici Podevsí – bývalém náhonu na Dolní mlýn.

Jako opatření proti této činnosti bychom navrhovali, 
aby obec Boršice svým občanům doporučila kompostová-
ní vytvořeného bioodpadu z jejich zahrad a jeho následné 
zpětné využití jako hnojiva na zahradách a polích.

Vedení obce žádáme o návrh nové obecní vyhlášky Za-
stupitelstvu obce Boršice.

Věříme ve změnu Vašeho myšlení a předem Vám děkujeme!

Rybáři a občané Boršic, kterým záleží na životním pro-
středí, ve kterém dnes všichni společně žijeme.

Proč pít vodu z kohoutku?
Je to levné

Voda z kohoutku šetří nejen přírodu, ale hlavně peněžen-
ku. Litr vody z kohoutku stojí přibližně 0,07 Kč. To je v průměru 
50–200x míň než běžné balené vody.
Je to bezpečné

Na rozdíl od balené vody jste schopni zjistit, co pijete – 
u svého poskytovatele můžete zjistit aktuální kvalitu vody. 
U balených vod hrozí poškození zdraví toxickými chemikáli-
emi jako Bisphenol A (BPA) vyloučenými z plastových lahví 
nebo pomnožení nežádoucích mikroorganismů při nespráv-
ném skladování. 
Je to pohodlné

Spořte svůj čas, sílu a prostor – místo cesty do obchodu, 
namáhavého nošení a nepraktického skladování jen otočte 
kohoutkem!
Může to být pestré

Omrzela se vám prostá chuť pitné vody? Kombinujte! Tvoř-
te vlastní variace. Zpestřete si vodovodu čerstvým ovocem, 
bylinkami či lahodným sirupem.

Šetří přírodu
Každý rok se vyrobí na světě asi 28 000 000 000 plastových 

lahví. Na jejich výrobu se spotřebuje 17 000 000 barelů nafty. 
Tato nafta by mohla stačit jako palivo pro 100 000 aut po jeden 
rok.

www.zvodovodu.cz

Nabídka služeb na drcení dřevní hmoty

Vážení spoluobčané, žijeme ve vinařské obci, v údolí ko-
lem potoka Dlouhá řeka. Na území naší obce se kvůli inver-
zi a spalování dřevních a rostlinných zbytků z našich zahrad 
a vinic často stává nedýchatelno. Abychom tomuto pravidelně 
opakovanému jevu zamezili, obec Vám touto cestou nabízí 
službu na drcení dřevní hmoty. Obec vlastní drticí techniku 
– štěpkovač, který si můžete společně s odbornou obsluhou 
jednoho obecního pracovníka na Obecním úřadě v Boršicích 
objednat. Vzniklou štěpku můžete použít do kompostu, jako 
mulčovací hmotu ke stromkům či do okrasné zahrádky. Obec 
je také schopna od Vás štěpku odebrat. Informace u místosta-
rosty na tel.: 602 789 906.

Nová služba pro občany a podnikatele

Naše obec zakoupila nové kontejnery, štěpkovač a nový 
nákladní automobil s nástavbou na tříděné odpady a hydrau-
lickým hákem na natahování velkoobjemových kontejnerů. 
Díky nákupu kovových velkoobjemových kontejnerů jsme 
Vám schopni nabídnout novou službu, a to odvoz jakýchko-
liv odpadů, jako je zemina, betony, stavební suť, nevytříděný 
odpad, na místa k tomu určená (skládka, sběrný dvůr apod.) 
A také si můžete objednat dovoz písku, štěrku, kameniva, 
dřeva či jiného stavebního materiálu. Podrobnější informace 
u místostarosty obce na tel.: 602 789 906.

Nové obecní kompostéry

Obec v rámci meziobecní spolupráce v mikroregionu Buchlov 
v letošním roce získá nádoby na kompostování. Jedná se o 1100li-
trové kompostéry, ve kterých si zájemci budou moci kompostovat 
své zbytky ze zahrad a předzahrádek. Kompostér zájemce (jeden 
kus na jedno číslo popisné) dostane do bezplatného užívání a po 
5 letech se stane bezplatně jeho majetkem. Kompostéry budou 
vhodné pro ty, kteří doposud kompostiště, kompostér nebo oby-
čejné hnojiště na svém dvorku nemají, a jsou nuceni bioodpady 
likvidovat jinou cestou než kompostováním. Většinou vozí své 
bioodpady do sběrného dvora mimo obec či vhazují odpad do 
klasických nádob na již vytříděný komunální odpad. Na podatelně 
obecního úřadu se zájemci o nový kompostér musí zapsat do se-
znamu. Obec totiž nezíská tolik kusů kompostérů, aby byl pokryt 
požadavek všech našich občanů.

Výzva na třídění bioodpadu

V obci budou umístěny na k tomu určených místech nové 
kovové kontejnery na uložení bioodpadu z Vašich zahrad, 
polí, předzahrádek. Volně umístěné kontejnery budou sloužit 
pouze na bioodpad (modrý kontejner se žlutým pruhem). Ten 
obec bude svážet na jedno místo, a to na obecní komunitní 
kompostárnu. Zde se bude rostlinný materiál drtit a násled-
ně kompostovat. Vytvořený kompost bude využit pro obecní 
zeleň. V případě Vašeho zájmu je možno kontejner přistavit 
k Vámi určenému místu pro naložení bioodpadu. Dále si mů-
žete objednat novou službu, a to drcení dřevní hmoty, opět na 
Vámi určeném místě. Cílem tohoto nového obecního zámě-
ru je zamezit pálení dřevních a rostlinných zbytků na polích, 
v zahradách a ve vinohradech a tím zlepšit čistotu ovzduší 
na území celé naší obce. Také neukládání bioodpadu do kla-
sických popelnic, ale do kontejnerů na bioodpad, povede ke 
snížení množství vytříděného komunálního odpadu z každého 
domu. Celý systém třídění povede k nezvýšení současného 
obecního poplatku za odpad na jednoho občana. Od dubna 
letošního roku také nabývá účinnosti zákon obioodpadech, 
podle kterého jsou obce povinny zahájit celoplošné třídění 
bioodpadu vyprodukovaného na svém území .
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Přinášíme výběr toho nejzajímavějšího z naší redakční pošty. Děkujeme 

vám za vaši přízeň a těšíme se na další ohlasy.
Vážení, nevím adresně, komu mám poděkovat za krásný dárek, který mi přišel pod stromeček ve správný čas. Čekám 

a těším se vždy na další číslo, na další obrazy a zprávy z dění v Boršicích. Jsem již starý patriot, již 56 let žiju mimo Borši-
ce, od svých 14 let, kdy jsem odešel do učení hodně daleko a už se nikdy nevrátil zpět, do svého rodiště, přesto ale stále 
zůstávám Boršičanem, i když v jiném prostředí. Proto každým novým Boršickým zpravodajem vstřebávám nové dění v obci 
jak slovem, tak obrazem, ač už vše je to nové a pro mě neznámé. Jste opravdu nejlepší v České republice, a proto vám 
do roku 2015 přeji hodně zdraví, rodinné pohody, spokojenosti, správných rozhodnutí pro spoluobčany a šťastnou ruku ve 
výběru zpráv a foto. Děláte krásnou práci a radost i bývalým občanům Boršic. Budu se těšit na další BORŠICKÝ ZPRAVO-
DAJ. Srdečně děkuju.                                                                                                                        Miroslav Dostál, Strahovice

Zajímavá výzva ke spolupráci
Na základě přípravy nového závazného dokumentu „Program rozvoje obce Boršice“ na léta 2015–2022 obec Boršice vyzývá 

vážné zájemce o spolupráci na tomto dokumentu. Jednalo by se o placenou práci vhodnou pro šikovné studenty či absolventy 
VŠ. V případě spokojenosti ze strany obce bude vybraný uchazeč mít možnost další spolupráce s obcí na přípravě žádostí 
o dotace a jejich následném monitorování po dobu udržitelnosti. Informace podá přímo místostarosta nebo starosta obce.

-st-

Z činnosti na úseku podatelny, matriky a evidence obyvatel za rok 2014
Evidence obyvatel:

K 1. 1. 2014 měla obec Boršice 2 190 obyvatel, z toho 1 067 mužů a 1 123 žen. 
Během roku se přihlásilo 25 občanů, odhlásilo 34 občanů, narodilo 21 dětí a zemřelo 21 občanů.
K 31. 12. 2014 měla obec Boršice 2 181 obyvatel, z toho 1 071 mužů a 1 110 žen. 
Uvnitř obce se přestěhovalo 43 občanů, 6 občanů z naší obce uzavřelo sňatek. 
Průměrný věk občanů byl k 31. 12. 2014 42,51 roku, z toho muži 40,29 roku a ženy 44,65 roku. 

Tabulka ukazuje rozložení obyvatelstva podle věku a pohlaví

věk 0-6 7-18 19-30 31-40 41-50 51-60 61-70 71-80 81-90 nad 90 celkem

muži 74 111 191 170 157 158 115 68 24 3 1071

ženy 75 109 147 155 145 156 142 107 67 7 1110

Matrika a podatelna: 
Bylo vyřízeno: spisy úmrtí 13, dodatečné zápisy do matričních knih (rozvody, změna příjmení) 3, spisy manželství 7, druho-

pisy matričních dokladů 9, osvědčení o sňatku s církví 4, přiznání otcovství 2, změna příjmení 2, poskytnutí údaje z informač-
ního systému 1, zrušení údaje o místu trvalého pobytu pro 7 občanů, povolení pro 1 hrací přístroj 1;  ověřeno: 334 podpisů 
(legalizace), 185 listin (vidimace), celkem - 519 ověření. Vyvěšeno a sňato 129 vyhlášek a různých podání na úředních deskách 
(elektronické i klasické).

Czech Point: 
Výpis z Trestního rejstříku: vyřízeno 54 žádostí 
Výpis z Trestního rejstříku právnických osob: vyřízeno 10 žádostí
Výpis z Katastru nemovitostí: vyřízeno 30 žádostí
Výpis z Obchodního rejstříku: vyřízeno 22 žádostí
Výpis z Bodového systému řidičů: vyřízena 1 žádost 
Výpis z Živnostenského rejstříku: vyřízeno 14 žádostí 
Zkonvertováno 38 listin 
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Zavedení separace a svozu odpadů v obci Boršice

CO JE BIOODPAD?
Bioodpad je zkrácený název pro biologicky rozložitelný 

odpad. Bioodpadem, respektive biologicky rozložitelným od-
padem se dle zákona č. 185/2001 Sb., o odpadech, v § 33a 
rozumí takový odpad, který podléhá aerobnímu nebo anae-
robnímu rozkladu. V případě, že kompostovatelný organický 
materiál zpracováváme svépomocí, materiál se odpadem ne-
stává. Domácím a komunitním kompostováním tak předchází-
me vzniku bioodpadů.

Biologicky rozložitelné komunální odpady
jsou odpady z domácností a jim podobné odpady z živ-

ností, úřadů i průmyslu. Mezi tyto odpady patří separovaný 
odpad z domácností a zahrad, dále odpady z veřejné zeleně, 
z tržišť a odpady z kuchyní a stravoven.

ORGANICKÉ ZBYTKY A BIOODPAD 
Z DOMÁCNOSTÍ A ZE ZAHRAD

Dle původu a složení hovoříme o bioodpadu:
 • z domácností
 • ze zahrad

Organické zbytky a bioodpady z domácností:
 • zbytky ovoce a zeleniny (včetně citrusových plodů)
 • kávové a čajové zbytky
 • zbytky pečiva
 • skořápky z vajíček a ořechů
 • lepenka, papírové kapesníky, ubrousky
 • zvadlé květiny, zemina z květináčů
 • podestýlka domácích býložravých zvířat
 • zbytky vařených jídel (brambory, těstoviny, rýže, knedlíky 

apod.)

Organické zbytky a bioodpady ze zahrad:
 • posekaná tráva, listí, větvičky
 • plevele, zbytky ovoce, zeleniny
 • piliny, hobliny, kůra
 • popel ze dřeva
 • trus býložravých hospodářských zvířat
 • peří, chlupy, vlasy
 • stará zemina

NÁDOBY NA BIOODPAD
Bioodpad shromažďujeme od-

děleně od ostatního odpadu. Vý-
hodné je bioodpad ukládat do 
nádob, které umožňují jeho od-
větrávání a vysoušení. Významně 
se tak snižuje hnití a tím i zápach 
bioodpadu. V uzavřeném koši se 
u dna může vytvořit zvodnělý vý-
luh, ve kterém odpad začne velmi 
brzy zahnívat. Abychom tomuto 
stavu předešli, doporučujeme 
bioodpad ukládat do odvětráva-
ných košů či do speciálních ke-
ramických kuchyňských nádob. 
Pro větší pohodlí lze využít speci-
ální kompostovatelné sáčky, které 
lze kompostovat i s bioodpadem. 

Shromážděný bioodpad ukládáme do domácího kom-
postéru, na zahradní kompost či do sběrné nádoby na 
bioodpad.

Zdroj a více informací: www.kompostuj.cz

CO LZE KOMPOSTOVAT

Z domácnosti / ze školy / z fi rmy
 • zbytky ovoce a zeleniny (včetně citrusových plodů)
 • kávové a čajové zbytky
 • zbytky pečiva
 • skořápky z vajíček a ořechů
 • lepenka, papírové kapesníky, ubrousky
 • podestýlka domácích býložravých zvířat

Ze zahrady
 • posekaná tráva, listí, větvičky
 • plevele, zbytky zeleniny
 • piliny, hobliny, kůra
 • popel ze dřeva
 • trus býložravých hospodářských zvířat
 • peří, chlupy, vlasy

Ideální poměr C:N (uhlíkatého materiálu „C“ k dusíkatému „N“) 
je cca 30:1.

MATERIÁLY NEVHODNÉ KE KOMPOSTO-
VÁNÍ

 • kosti, odřezky masa, kůže (lze kompostovat, avšak vždy 
by měla proběhnout tzv. hygienizace, která zajistí usmrcení 
původců chorob)

 • stolní oleje a tuky (v menším množství lze kompostovat, 
vhodné je nechat je nasáknout do savého materiálu – 
ubrousků, pilin apod.)

 • rostliny napadené chorobami (mozaika tabáku, spála růžo-
vitých, šarka slivoní, nádorovitost košťálovin, rez fazolová, 
bílá sklerotiniová hniloba salátu), vykvetlé plevely

 • chemicky ošetřené materiály – zbytky barev, laků apod.
 • popel z uhlí, cigaret
 • prachové sáčky z vysavače
 • exkrementy masožravých zvířat
 • časopisy
 • plasty, sklo, kovy, kameny

Skladba bioodpadu se liší v závislosti 
na místu, kde probíhá separace. Tj. sklad-
ba bioodpadu produkovaného ve škole 
nebo ve firmách se bude lišit od biood-
padu produkovaného v domácnosti. I tak 
ale mějme na paměti, že i ve školách a ve 
firmách vzniká poměrně velké množství 
bioodpadů, které bychom měli v souladu 
se zákonem třídit a recyklovat.

Na kompost lze ukládat veškerý „ze-
lený“ odpad ze tříd včetně rostlinného 
odpadu z kuchyně. Tento odpad nesmí 
obsahovat živočišné zbytky (maso, kosti, 
mléčné výrobky apod.) a zbytky vařených 
jídel. Na živočišný odpad a zbytky jídel se 
vztahuje nařízení o vedlejších živočišných 
produktech, které požaduje vyšší stupeň 
hygienizace, než je možné dosáhnout 
v běžném kompostu.

Zdroj a více informací: www.kompostuj.cz
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ZÁKLADNÍ PRAVIDLA KOMPOSTOVÁNÍ
 • Dospodu kompostu patří hrubší a vzdušný materiál, který 

umožní provzdušnění kompostu a odtok přebytečné vody. 
Neměl by však chybět i ve vyšších vrstvách (nadrobno na-
sekané nebo nadrcené větve z prořezávky stromů a keřů, 
dřevní štěpka, hobliny, dřevnaté stonky květin apod.).

 • Čím pestřejší je skladba materiálu ke kompostování, tím 
lépe. Materiál ke kompostování dobře promícháme:

 • vlhké se suchým
 » porézní materiál s hutným
 » „hnědé se zeleným“ = uhlíkaté (C) s dusíkatým (N) - čím 

starší, tmavší a dřevnatější materiál máme, tím je v něm 
obsaženo více uhlíku, čím je materiál čerstvější, šťavna-
tější a zelenější, tím obsahuje 
více dusíku. Z toho plyne vysvět-
lení, že samotnou trávu kom-
postovat nelze. Jedná se o du-
síkatou, málo strukturní složku. 
Na kompostu pak dochází ke 
hnití a zápachu, proto je dob-
ré míchat ji s jiným materiálem, 
např. dřevní štěpkou nebo listím 
z předchozího roku.

 • K rychlejšímu nastartování tlení 
můžeme přimíchat zralý kompost, 
případně chlévský hnůj.

 • Přidáním zeminy se organická 
hmota naváže na jílovité minerály, 
čímž vzniká vysoce kvalitní humus.

 • Pravidelně kontrolujeme správnou 
vlhkost kompostu.

 • Správně založený kompost se za-
čne do dvou dnů po založení za-
hřívat na teplotu přes 50 °C, což 
je způsobeno vysokou aktivitou 
mikroorganizmů. Tato tzv. horká 
fáze může trvat několik dní, ale i několik týdnů. Dochází při 
ní k hygienizaci kompostu, to jest ke zničení semen plevelů 
a zárodků chorob. Po dosažení maxima teplota pozvolna 
klesá. Aby k hygienizaci došlo, je potřeba na kompost při-
dávat větší množství materiálu najednou. Materiál můžete 
rovněž postupně shromažďovat, a když budete mít k dispo-
zici větší množství rychlerozkladného materiálu (například 
čerstvou travní seč), tak ji promíchejte s nashromážděným 
materiálem a založte najednou celou hromadu kompostu.

 • Vlivem intenzivního tlení si materiál sedá a snižuje se 
i možný přísun vzduchu. Hromadu proto po 1 až 2 měsí-
cích přehodíme a znovu promícháme.

Čerstvý kompost můžeme získat za 2-6 měsíců, vyzrálý kompost 
za 6-12 měsíců.

Základní pravidla, jako je různorodá skladba materiálu, 
optimální vlhkost a dostatek vzduchu, je třeba dodržet ve 
všech typech kompostérů – i plastových.

SLEDOVÁNÍ PROCESU KOMPOSTOVÁNÍ
Vlhkost – správnou vlhkost určíte podle orientační zkouš-

ky. Vezměte kompostovaný materiál do ruky a zmáčkněte ho 
tak pevně, jak to jde. Při optimální vlhkosti se nesmí mezi prsty 
objevit voda. Při otevření pěsti však musí materiál zůstat po-
hromadě ve formě „knedlíku“. Pokud je kompost příliš vlhký, 
je vhodné jej přehodit a přidat suchý materiál (např. piliny). 
Pokud je kompost suchý, je vhodné ho vlhčit užitkovou vodou.

Vzduch – bakterie a houby potřebují obrovské množství 
kyslíku. Pro dostatečný přísun vzduchu je kompost vhodné po 
4–8 týdnech po jeho založení přehodit.

Teplota – vyšší teplota materiálu v počátečních týdnech po 
založení kompostu je důkazem dobrého průběhu komposto-
vání. Skutečnost, že se materiál zahřívá, lze poznat vsunutím 
ruky do kompostu. Pokud se materiál nezahřívá, pak je prav-
děpodobně hodně suchý, nemá vyhovující složení nebo ho 
není dostatečné množství.

Osázení kompostu – kompost můžete osadit rostlinami, 
jako jsou tykve, cukety, okurky. Listy vytvoří ochranu před 
letním sluncem a pokud bude osázen, určitě nezapomenete 
zkontrolovat, zda nepotřebuje zalít. Při osazování se musí do 
kompostu udělat jamky a vyplnit je zeminou, aby měly rostlin-
ky pro začátek oporu a výživu.

JAK VYUŽÍT KOMPOST
Kompost je nedocenitelný při rekultivacích a zúrodňová-

ní půdy a je skvěle využitelný na každé zahradě. Hodí se ke 
všem plodinám. Ocení jej ovocné stromy, trávník, okrasné 
keře, květiny i zemědělské plodiny. Velmi prospívá například 
okurkám, cuketám nebo dýním – tyto rostliny se někdy pěstují 
přímo ve zrajícím kompostu. Kompost může přispět k rozvoji 
a rozkvětu většiny rostlin v bytě, na polích, v parcích, na zahra-
dě, na dvorku či terase, na balkoně a za okny.

Zdroj a více informací: www.kompostuj.cz

PROČ TŘÍDIT BIOODPAD
Každý rok je na skládky ukládáno více než 3 miliony tun 

směsných komunálních odpadů, z toho přibližně 40 % tvoří 
biologicky rozložitelné komunální odpady (BRKO). Tyto bio-
odpady by mohly být vytříděny a využity pro výrobu bioplynu, 
elektrické energie a kompostu, který může obohatit zeměděl-
skou půdu o tolik potřebný humus.

Za neplnění skládkové směrnice nám hrozí pokuty v řá-
dech miliard Kč

Se vstupem do Evropské unie jsme se zavázali snížit 
množství bioodpadů ukládaných na skládky. Již v roce 2010 
jsme měli snížit množství bioodpadů na skládkách o 25 %, 
v roce 2013 to mělo být o 50 % a v roce 2020 o 65 % ve srov-
nání s množstvím v roce 1995. Česká republika své závazky 
neplní a hrozí nám pokuty v řádech miliard Kč. Občané svým 
odpovědným přístupem tak mohou přispět k odvrácení zby-
tečných penalizací.
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Třídění bioodpadů v domácnostech je řešení

V případě, že by se ve všech domácnostech třídil biood-
pad, mohly by veškeré dnes nevytříděné bioodpady z domác-
ností pokrýt roční spotřebu elektrické energie pro cca 14 000 
domácností a dodat potřebné organické hnojivo pro cca 76 
000 ha orné půdy, což je pouze malá část veškeré zeměděl-
ské půdy, která by komposty z bioodpadů mohla využít.

Z jedné tuny bioodpadu

je možné vyrobit až 100 m3 bioplynu, ze kterého se 
v kogeneračních jednotkách může vyrobit 198 kWh elektrické 
energie a 348 kWh tepla. Zbytky rostlinných materiálů, které 
pod slunečními paprsky rostly a zrály, se v uzavřených 
reaktorech bioplynových stanic bez přístupu vzduchu 
rozkládají. Anaerobní bakterie, které rozklad realizují, produkují 
energeticky hodnotné plyny – především metan. Bioodpad se 
následně kompostuje a vzniklé organické hnojivo – kompost 
– se může dále aplikovat do půdy. Tím se využití bioodpadů 
maximalizuje. Průměrná roční produkce bioodpadu z domác-
ností činí na jednoho obyvatele cca 50 kg (bez zahradního 
odpadu), což představuje cca 10 kWh elektrické energie. Pro 
srovnání: pokud máte doma novější (úspornější) televizi, mů-
žete se za svoji roční produkci bioodpadu cca 1/2 roku dívat 
na zprávy (30 min. denně).

Napřed separace, pak sequestrace

Pokud se bioodpad kompostuje a kompost ukládá do 
půdy, dochází k takzvané „sequestraci“, to znamená k uložení 
vázaného uhlíku do půdy ve formě humusových látek a orga-
nominerálních komplexů [Habart Jan; Kompostováním proti 
klimatickým změnám, aneb sequestrace a obchod s emisemi 
skleníkových plynů, 2003]. Z jedné tuny bioodpadu může být 
vyrobeno cca 0,4 tuny kompostu, tvořeného přibližně z 60 % 
sušinou, která obsahuje až 40 % uhlíku (C) [Kafka Zdeněk; 
Základy ochrany životního prostředí, 2006]. Uhlík tvoří nece-
lou třetinu CO2. Jestliže C tvoří 12/44 CO2, může jedna tuna 
zkompostovaného bioodpadu ušetřit cca 0,352 tun emisí CO2. 
Kompostováním tak přispíváme ke snižování emisí skleníko-
vých plynů a k ochraně životního prostředí.

Zdroj a více informací: www.kompostuj.cz

PROČ VYRÁBĚT KOMPOST
Environmentální přínos kompostování

Kompostování je proces velmi podobný humifikačním po-
chodům, které probíhají za pomoci půdních organismů z tak-
zvané primární organické hmoty, tedy ze zbytků rostlin a ži-
vočichů, postupnou přeměnou přes množství různých látek. 
V kompostárnách se snažíme optimalizací podmínek urychlit 
proces přeměny kompostovaného materiálu na kvalitní hu-
musové látky s vysokým obsahem živin. Tento proces obvyk-
le v kompostárnách trvá přibližně půl roku, někdy může být 
i kratší.

Humus obsažený v kompostu:
 • má vysokou výměnnou kapacitu pro živiny (dusík, vápník, 

hořčík, draslík), které rostlinám postupně uvolňuje, navá-
zané živiny se tak nevyplachují do spodních a povrcho-
vých vod; pokud jsou tyto živiny vyplavovány, dochází ke 
známému zarůstání vodních ploch, které pak mnohdy zne-
možňuje koupání a rekreační sporty

 • zvyšuje biologickou aktivitu, která umožňuje rozklad někte-
rých znečišťujících látek (například ropné produkty)

 • zvyšuje se tak samočisticí schopnost půdy
 • pro rostliny rozpouští živiny z půdních minerálů
 • zlepšuje výživu rostlin stopovými prvky
 • zlepšuje strukturu půdy
 • zlepšuje jímavost půdy pro vodu
 • dodává půdě tmavou barvu, která zvyšuje záhřevnost půdy

 • má určité složky, jež mají charakter stimulátorů
 • zvyšuje odolnost půdy proti okyselení
 • obsahuje organickou hmotu, která dokáže vázat těžké 

kovy, a tím omezuje jejich příjem rostlinami

Současný tlak na zvyšování efektivity kompostáren 
a urychlování kompostovacího procesu pozornost více sou-
středí na stabilizaci organické hmoty a její hygienizaci. Humi-
fikační procesy zůstávají v pozadí. Často je za kompost ozna-
čován stabilizovaný zfermentovaný bioodpad, kde množství 
humusových struktur je velmi malé. V každém případě kom-
postováním vždy získáváme cennou organickou hmotu, která 
obohacuje půdu o potřebné minerály, stopové prvky, zlepšuje 
strukturu půdy a mikrobiální půdní aktivitu. V případě, že kom-
post humus ještě neobsahuje, vytváří příležitost, aby k humifi-
kačním procesům došlo následně v půdě.

Finanční přínos kompostování je mnohdy jednoznačně 
čitelný až po započítání všech přímých i nepřímých benefitů. 

Zkušenosti ukazují, že při vhodně zvoleném způsobu kom-
postování a umístění kompostárny dochází vždy k úspoře 
nákladů na odpadové hospodářství v obcích.

Půda bez humusu neváže hnojiva
Díky ceně a jednoduchosti aplikace většina konvenčních 

zemědělců užívá průmyslová anorganická hnojiva a nestará 
se o množství organické hmoty a humusu v půdě. Přitom bez 
humusu v půdě je hnojení anorganickými hnojivy pro rostli-
ny vysoce neefektivní. Spotřeba anorganických hnojiv sice 
po roce 1989 v ČR prudce klesla, v posledních letech však 
dochází k opětovnému nárůstu, a to především u dusíkatých 
hnojiv. Při nedostatku humusu v půdě nejsou látky obsažené 

- 12 -



v anorganických hnojivech v půdě dostatečně vázány a při 
dešti dochází k jejich vyplavování do povrchových a spodních 
vod. Hnojiva spláchnutá z polí pak způsobují zarůstání vod-
ních ploch řasami a sinicemi, které připravují vodní živočichy 
o kyslík ve vodě a omezují využití postižených vodních ploch 
ke koupání. Oslabené rostliny jsou náchylnější na výskyt 
škůdců a chorob. Rostliny je nutné více ošetřovat postřiky, 
které jsou opět z půdy splachovány do vodních toků. Dochází 
tak k utrácení veřejných prostředků na znečišťování životního 
prostředí, kterému by šlo předejít aplikací organických hnojiv, 
zejména kompostu, který je bohatý na humus.

Půda bez humusu nezadržuje vodu
Absence humusu a organické hmoty v půdě ovlivňuje vy-

sychání krajiny, ale i povodně. Pokud se voda nemá kde za-
chytit, z půdy odtéká a půda ztrácí vlhkost. Při přívalovém deš-
ti dochází ke zvodnění povrchové části půdy a na povrch jsou 
vyluhovány jemné jílové částice, které vytváří vrstvu ztěžující 

další průsak vody. Vyschlá půda pak funguje jako stanová 
celta. Pokud je půda suchá, povrchové pnutí vody drží kapky 
vody vcelku a kapky klouzají dolů, aniž by prošly porézním 
povrchem. Rostliny tak trpí nedostatkem vláhy, klesá hladina 
podzemní vody a studně vysychají. I krátkodobý přívalový 
déšť pak přinese ničivou povodeň a půda pod povrchem zů-
stane vyprahlá a suchá. To jsou stinné stránky intenzifikace 
zemědělské výroby s rozoranými mezemi a obřími lány, vy-
užívání průmyslových anorganických hnojiv a odvodňování 
krajiny napřímenými vodními toky. Jen v České republice bylo 
odvodněno 1 081 836 ha (25,4 %) zemědělské půdy a 72,2 % 

zorněno. Z 90 959 km vodních toků bylo v ČR upraveno 
36 527 km (40,2 %) a délka toků tu byla v minulém století 
zkrácena o jednu třetinu! Situace je dále zhoršována budo-
váním odvodněných zpevněných ploch. Například jen za rok 
2006 přibylo v ČR 117 ha zastavěné plochy. Pokud má půda 
dostatek organické hmoty a dokáže si udržet vlhkost, navá-
že voda v kapilárách dešťové kapky a voda se začne rychle 
vsakovat. Voda zůstává v půdě a krátké přívalové deště se na 
zvýšení hladiny vodních toků prakticky neprojeví. Komposto-
váním a aplikací kompostu tak předcházíme vysychání půdy 
i povodním.

Půda bez humusu posiluje vodní erozi
V současné době je téměř 50 % zemědělské půdy v ČR 

ohroženo vodní erozí, v nejohroženějších místech se každý 
rok z každého hektaru splavuje cca 7,5 t horniny.

Voda, která není absorbovaná humusem v půdě, odtéká. 
Zvláště větší přívaly vody, které mají větší kinetickou energii, 
strhávají s sebou vše, co jim stojí v cestě. U obnažené půdy 
na polích, v místech, kde orba nerespektuje tvar terénu, se 
vytváří erozní rýhy a dochází k plošnému smývání ornice. Po-
dle údajů MŽP je více než polovina zemědělské půdy v ČR 
ohrožena vodní erozí, kdy při extrémním ohrožení může-
me erozí přicházet až o 7,5 t půdy na hektar. Díky satelitní 
technice a internetu (např. www.maps.google.com) se dnes 
o erozi půdy může přesvědčit každý. Na satelitních snímcích 
jsou vidět světlejší části půdy, kde je smytá ornice, a tmavší 
pruhy, kde se v depresi splavovaná půda zachytila. Celkový 
roční transport splavenin byl v roce 1974 na celém světě od-
hadnut na 18,29 miliardy tun materiálu ročně a v současné 
době dosahuje 25–50 miliard tun. Vyčerpání fosilních zásob 
uhlí a ropy se počítá na desítky let a náhradu můžeme hledat 
v nepotravinářské zemědělské produkci. Podmínkou však je 
zachovalá kvalitní půda, která bude zemědělskou produkci 
umožňovat.

Majitelé půdy přicházejí o majetek
90 % zemědělské půdy je v pronájmu. Půda se stala výrob-

ním prostředkem, kde je upřednostňován okamžitý zisk před 
dlouhodobou udržitelností kvality půdy. Díky poklesu masné 
zemědělské produkce je nedostatek statkových organických 
hnojiv a hnojí se anorganickými minerálními hnojivy. Podíl hu-
musu v půdě klesá a půda ztrácí vodu a živiny. Voda, kterou 
při deštích neabsorbuje chybějící humus, stéká z povrchu polí 
a odnáší s sebou ornici. Snižuje se tak bonita půdy i její hod-
nota.

Zdroj a více informací: www.kompostuj.cz

VODA V PŮDĚ NAPÁJÍ I CHLADÍ
Půdní vlhkost u nás obsahuje 10x víc vody, než je 

ve všech jezerech, rybnících a vodních tocích. Z hle-
diska stability klimatu je pro nás nejdůležitější právě 
voda v půdě. Chlazení probíhá výdejem energie na 
změnu skupenství z vody na vodní páru. Tráva, která 
roste na půdě s dostatkem organické hmoty a vody, 
dává chladicí výkon 700 W na 1 m2. Pokud tento vý-
kon přepočteme na plochu 3 km2, kterou zabírá ja-
derná elektrárna Temelín, tak zjistíme, že chladicí 
výkon trávy je vyšší, než je výkon jaderné elektrárny 
Temelín. Ve dne tak rostliny sebe i své okolí ochla-
zují odparem a nasycují vzduch vodní párou, která 
v noci kondenzuje a navrací se zčásti zpět do půdy. 
Při kondenzaci se uvolňuje teplo, které opět omezuje 
teplotní výkyvy. V důsledku transpirace (odparu vody 
z rostlin) a evaporace (odparu vody z půdy) je cyklus 
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tepla stabilizován natolik, že v mírném pásmu ve 
vegetační sezóně většinou probíhá v úzkém rozmezí 
teplot přízemní vrstvy vzduchu 5 až 25 °C a povrchové 
vrstvy půdy 5 až 15 °C. Pokud v půdě není dostatek 
vody, rostliny nejsou schopny realizovat transpirační 
funkce a dochází k přehřívání krajiny energií slunce, 
která po celý den dodává 1,4 KW/m2. Zvyšují se ex-
trémní teplotní rozdíly, které dávají do pohybu vzduš-
né proudy způsobující bouře, větrné smršti a přívalové 
deště. S extrémními vedry tak přicházejí i extrémní zá-
plavy a uragány, které způsobují nedozírné hospodář-
ské škody a ztráty na životech. Přívalové deště rovněž 
odplavují ornici s organickou hmotou, retence půdy 
dále klesá a situace v krajině se dále zhoršuje. Dopl-
ňováním humusu a organické hmoty do půdy tak mů-
žeme předcházet extrémním klimatickým jevům. Z hle-
diska globálního oteplování je pak ztráta klimatizační 
schopnosti krajiny stejně aktuálním problémem, jako 
jsou emise skleníkových plynů.

PŮDA BEZ VODY PŘINÁŠÍ BLESKOVÉ 
POVODNĚ

Koloběh vody v krajině probíhá v rámci velkého vod-
ního cyklu, který je tvořen odparem z moří a oceánů (cca
90 %  odpařené vody v atmosféře) a dešťovými srážkami nad 
vnitrozemskou pevninou. Dále v rámci malého vodního cyklu, 

kde odpar i dešťové srážky probíhají v rámci regionu nad pev-
ninou nebo nad mořem. Odvodněné plochy bez organické 
hmoty se při letním slunci přehřívají na 50 až 60 °C a narušují 
malý vodní cyklus. Velké přehřáté plochy v důsledku sálavého 
tepla, které z nich stoupá, zvedají nebo odklánějí mraky, které 
by mohly přinést déšť a ochlazení, a v místě pociťujeme nepří-
jemné teplo a sucho. Při průchodu oblačnosti nad takto pře-
hřátým územím vyzvednuté mraky ve výšce, kde je až –50 °C, 
prudce kondenzují. Když se tato oblačnost díky „příznivému“ 
směru větru dostane nad kopce, které jsou zalesněné a kde 
je chlad, dochází k extrémním přívalovým dešťům a záplavám, 
které způsobují nedozírné hospodářské škody a ztráty na ži-
votech.

Zdroj a více informací: www.kompostuj.cz

NOVÝ VŮZ S NÁSTAVBOU PRO SVOZ 
ODPADU

Dne 23. února 2015 dorazil náš dlouho očekávaný po-
mocník ve svozu tříděného odpadu, svozový vůz s podvoz-
kem MAN TGM 13.250 4x4 BL s nástavbou a vyklápěcím 
mechanismem pro svoz odpadu PRESS 10. Dále je vůz vy-
baven hákovým nakladačem pro možnost manipulace s vel-
ko objemovými kontejnery. Tento vůz nám do našeho sídla 
dopravil vítězný dodavatel výběrového řízení na předmětnou 
dodávku společnost KOBIT, spol. s r. o. Součástí dodávky 
byla spolu se svozovým vozem také dodávka drtiče větví Ne-
gri bio, dále 52 ks plastových kontejnerů o objemu 1 100 
l a 7 ks plechových vanových kontejnerů o objemu 9 m3. 
Pořízení tohoto vozu včetně uvedených kontejnerů je sou-
částí dotačního projektu „Zavedení separace a svozu odpa-
dů v obci Boršice“ a je spolufinancováno v rámci operač-
ního programu Životní prostředí 2007–2013 prostřednictvím 
ERDF/FS a Státního fondu životního prostředí ČR. Celková 
pořizovací hodnota činí 5 073 849 Kč, z toho 4 564 978 Kč 
tvoří dotace z Fondu soudržnosti a 508 871 Kč tvoří vlastní 
zdroje žadatele, které obec Boršice pokryje z vlastních pro-
středků. Obec Boršice tímto učinila důležitý krok k částečné 
samostatnosti v nakládání s odpady a reaguje tak na neustá-
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lý tlak zvyšování cen za svoz odpadů v naší obci. Věříme, že 
nový vůz bude velkým pomocníkem při poskytování služeb 
našim občanům.

PROFESIONÁLNÍ BENZÍNOVÝ DRTIČ 
NEGRI BIO R240

V průběhu měsíce února obec převzala od společnosti Ko-
bit, spol. s r. o., nový drtič biologických materiálů Negri bio 
R240, který byl součástí dotačního projektu „Zavedení separa-
ce a svozu odpadů v obci Boršice“. Jedná se o kompaktní pro-
fesionální stroj s inovativním vícenásobným řezacím ústrojím, 
které je tvořeno robustním zdvojeným rotorem drticího ústrojí, 
čtyřmi speciálními ocelovými noži a šestnácti ocelovými otoč-
nými kladívky. Tento řezací systém umožňuje drtit velké i malé 

větve bez nutnosti jejich osekávání. Součástí podavače větví 
je hydraulický válec se zuby, který se automaticky přizpůso-
buje průměru vkládaných větví. Rychlost podavače může být 
plynule ovládána. V případě potřeby lze nastavit také zpětný 
chod. Maximální možný průměr drcených větví je do 90 mm. 
Podrcený materiál je odváděn nastavitelným otočným komín-
kem o délce 1,75 m. Velikost výstupního materiálu je určena 
sítem výstupní frakce. Obec tento nový stroj využije při údržbě 
veřejné zeleně, obecních lesů a také při provozu plánované 
komunitní kompostárny. V případě převozu ořezaných větví 
drtič mnohonásobně zmenší objem převáženého materiálu 
a tím podstatně sníží náklady na paliva a také čas strávený 
nakládáním. Občané obce mohou také využít možnost zapůj-
čení tohoto stroje pro podrcení ořezaných větví na vlastních 
zahradách.

Zpracoval Petr Dula

Dne 10. března 2015 opět 

visela na obecním úřadu 

vlajka Tibetu 
Vyvěšením této vlajky se naše obec připojila k celosvětové 

kampani „Vlajka pro Tibet“, jejímž cílem je poukázat na dlou-
hodobé porušování lidských práv v Tibetu a ve světě vůbec. 
Letos je tomu již 56 let od doby, kdy armáda Čínské lidové 
republiky vojensky obsadila nezávislý stát Tibet a prohlásila jej 
za součást území Číny. Při povstání tibetského lidu proti této 
okupaci zemřelo nejméně 80 tisíc Tibeťanů. Počet tibetských 
uprchlíků se dnes odhaduje na 150 až 180 tisíc. Čínskou nad-
vládu v Tibetu hlídá v současnosti 250 000 příslušníků čínské 
lidové armády. 

Čína útlak svobodného 
tibetského národa vystup-
ňovala do té míry, že Tibe-
ťané jsou v důsledku masiv-
ního přesídlování čínských 
obyvatel na území Tibetu 
národnostní menšinou ve 
vlastní zemi. Vládne rasová 
diskriminace. Tibeťanům se nedostává vzdělání ani zaměstná-
ní a žijí pod hranicí chudoby. Kulturní zvyky a tradice jsou za-
kazovány nebo omezovány. Svoboda tisku podléhá cenzuře. 
Obyvatelům Tibetu je upírána svoboda projevu, shromažďo-
vání a náboženského vyznání.

Kdo v Tibetu vyvěsí tibetskou vlajku, zazpívá tibetskou 
hymnu nebo nenásilně upozorní na porušování lidských práv, 
může být zatčen, vězněn, mučen, souzen a odsouzen, a to 
bez práva na obhájce nebo řádný soudní proces. To všechno 
bez ohledu na to, že se Čína zavázala k dodržování Deklarace 
lidských práv jako jedna z prvních zemí již v roce 1948.

Pokud nám čínský politický systém uplatňovaný v Tibetu 
nápadně připomíná některé z represí, které naše země zažila 
v minulosti, o to naléhavěji vyznívá žádost o projev solidari-
ty s podobně zkoušeným národem, který svou demokracii 
a svobodu dosud nevybojoval.  

Slovo „demokracie“ se stalo neodmyslitelnou součástí 
názvů některých významných českých politických stran a zá-
roveň důležitým základem svobodné existence občanů této 
země. Pokud bychom ji ale získali pouze pro sebe, naše sna-
ha by jistě nebyla úplná. Svoboda by totiž neměla být výsa-
dou, ale právem, stejně tak by lidská práva měla být přirozeně 
nadřazena ekonomicko-politickým zájmům. Lidská práva ne-
mají hranice, a pokud jejich nedodržování kdekoliv na světě 
budeme ignorovat, stane se svoboda jen prázdným slovem, 
plným nepodstatných politických gest.

Proto se naše obec připojila ke kampani, která vznikla 
v polovině devadesátých let v západní Evropě.  Navzdory pro-
čínským aktivitám některých našich „politických elit“ ji v ČR 
podporuje stále více obcí. Bohužel zdrženlivě se k této kam-
pani staví některá velká města a státní instituce, neboť si ne-
chtějí zavřít dveře před možným přílivem kapitálu z Číny. Boj 
za svobodu Tibetu je však symbolem boje za svobodu lidí na 
celém světě. Kampaň Vlajka pro Tibet má symbolický charak-
ter a je vyjádřením solidarity s národem, který se snaží přežít 
pod okupací cizí země. Děkuji tedy obci Boršice, že nezůstala 
k tomuto tématu lhostejná. Podrobné informace najdete na in-
ternetových stránkách: www.tibinfo.cz. 

Marian Vařečka
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Hodina Země 2015

sobota 28. 3. 2015 / čas 20:30 – 21:30 hodin

Naše obec se letos opět připojí ke kam-
pani Hodina Země 2015. Jedná se o ce-
losvětovou akci propojující obce, firmy, 
památky, instituce a jedince, kteří berou 
vážně své závazky vůči životnímu pro-
středí, zejména v oblasti ochrany klimatu.

Hodina Země probíhá symbolickým ho-
dinovým zhasnutím světel – např. zhas-
nutím nasvícení památky, zhasnutím čás-
ti pouličního osvětlení, venkovního nasvícení firmy apod., 
a to v sobotu 28. března 2015 od 20:30 do 21:30 místního 
času. Tento jednoduchý, ale přitom viditelný čin – zhasnutí 
světla – je signálem, že věnujeme pozornost ochraně životní-
ho prostředí.

Kampaně se po celém světě tradičně účastní miliony lidí 
a zhasínají nejznámější světové památky jako např. socha 
Krista v Riu de Janeiro nebo Eiffelova věž v Paříži. V České 
republice se kampaně každoročně účastní okolo stovky obcí, 
desítek firem a tisíce jednotlivců. Nechyběly mezi nimi např. 
chrám svaté Barbory v Kutné Hoře, památky města Opava 

nebo Pražský hrad.

Hodina Země slouží zároveň jako mož-
nost k představení aktivit, cílů a závaz-
ků v oblasti ochrany životního prostředí, 
zejména ochrany klimatu. Hodina Země je 
ideálním okamžikem pro jejich stanovení, 
jde například o zpracování energetických 
auditů budov, zavedení metody zeleného 
úřadování nebo systém třídění bioodpadu. 

Novinkou letošní Hodiny Země je zaměření na negativní 
dopady využívání fosilních paliv a potřebu jejich postupné-
ho útlumu za současného nahrazení čistými obnovitelnými 
zdroji. Není důležité jen energií šetřit, ale i využívat zdroje, 
které jsou dlouhodobě udržitelné. 

Celosvětově akci pořádá WWF, největší mezinárodní orga-
nizace pro ochranu přírody. Koordinaci v České republice za-
jišťuje Klimatická koalice ve spolupráci s Centrem pro dopravu 
a energetiku a Ekologickým institutem Veronica.

www.hodinazeme.cz

MILÉ MAMINKY (a jiní), SRDEČNĚ VÁS ZVEME NA 

DĚTSKÝ BAZÁREK V BORŠICÍCH
Bazárek jarního a letního oblečení (do vel. 164), obuv, hračky, sportovní potřeby, autosedačky a jiné.
Místo: OBŘADNÍ SÍŇ BORŠICE (vedle bývalé Jednoty)
Přijímáme max. 60 ks na osobu, z toho pouze 20 ks oblečení do 1 roku. Naše provize činí 15 % z prodaných věcí.
Příjem věcí ve STŘEDU 22. 4. 2015 od 16:00 do 19:00 hodin   
PRODEJ:  23. 4. 2015 od 14:00 do 18:00 hodin
VÝDEJ VĚCÍ 23. 4. 2014 od 18:00 do 19:30 hodin

K prodeji si prosím nachystejte seznam věcí s číslem, krátkým popisem dané věci a cenou (např.: 1 TRIČKO BÍLÉ 
S KYTKOU, 35 KČ). Každou věc označte dobře viditelným štítkem s pořadovým číslem dle seznamu a cenou. Vyzkoušejte, 
zda lepky dobře drží, zbytečně pak věci, o které je zájem, nemůžeme prodat. Soupravy a komplety sepněte k sobě. Oble-
čení prosím jen čisté.

Těšíme se na Vaši návštěvu.                     Dotazy na tel.: 725 774 584, 778 025 074

 Zákaz podomního a pochůzkového prodeje 
a nabízení služeb v obci Boršice

Nařízením obce Boršice č. 1 z roku 2015 byl vydán tržní řád, jehož ustanovení zakazuje pochůzkový prodej, po-
domní prodej a nabízení služeb. Jak tedy postupovat v případě, že vás osloví podomní prodejce? Pokud mezi dveřmi 
spustí nějakou nabídku nebo vás zahrne dotazy, od kterého dodavatele odebíráte elektřinu, plyn, na jaké matraci spíte, 
čím vysáváte a podobně, neztrácejte čas a nervy tím, že ho necháte domluvit, přerušte jej, že nic takového nechcete, 
rozlučte se a zavřete dveře. Můžete jej také upozornit, že v Boršicích platí nařízení se zákazem podomního pro-
deje, a zavolat na obec na telefon 572 501 121 nebo mimo pracovní dobu na mobil 602 789 906 a nahlásit tak 
porušování obecního nařízení, kdy prodejci hrozí v přestupkovém řízení pokuta až do výše, 30 000 Kč. V případě, že 
půjdete pro váš telefon a nebudete mít podomního prodejce na očích, nezapomeňte vždy zavřít vstupní dveře. Jenom 
díky spolupráci nás všech zamezíme obtěžujícím praktikám podomních prodejců.

- 16 -



Tak jako každý rok, i letos se konal maškarní karneval pro děti, kde se sešla spousta nádherných masek. Zábavu a soutěže 
si skvěle připravila Veronika Zelinková. O zpestření se postaraly Boršické roztleskávačky, které předvedly krásné taneční číslo. 
Každá maska si odnesla dárek a snad i radost z krásně prožitého odpoledne plného tance, her a smíchu.

Marcela Šimíková

Maškarní karneval
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V pořadí již XII. krojový ples zahájila DH Boršičanka, kte-
rá hrála k tanci a poslechu po celý večer spolu s CM Pentla. 
U vstupu návštěvníky vítali ve slováckém žůdře loňští stárci 
Štěpán Gabriel, Jana Veselá, Václav Dvořák a Kateřina Doložíl-
ková boršickou slivovicí. V průběhu večera jsme měli možnost 
zhlédnout vystoupení boršické chasy s hodovým pásmem 
a pěkné vystoupení FS Pentla.

Přestože účast na plese nebyla tak velká jako jiné roky, 
tančilo se až do brzkých ranních hodin.

-hea-

Krojový ples
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Co děláme v mateřské škole pro zdraví dětí

Plavu si, ani nevím jak ... 
Plavání je jeden z nejzdravějších a nejvšestrannějších 

sportů a je vhodnou formou pohybové činnosti v každém 
věku. Plavání s předškolními dětmi má svůj nezastupitelný vý-
znam ve vytváření správného vztahu k vodě a tyto děti jsou již 
schopny absolvovat kolektivní výcvik. V tomto věku si děti umí 
ve skupině nejen hrát, ale jsou již zvyklé z mateřské školy se 
tímto způsobem i učit.

Plavání velmi příznivě ovlivňuje tělesný vývoj a zdravotní 
stav. Děti se otužují, srdečně-cévní systém dětského orga-
nismu je příznivě ovlivňován, zlepšuje se činnost dýchacího 
systému dítěte, odstraňují se různé nedostatky a vady v držení 
těla.

Předplaveckou výuku v Uh. Hradišti absolvují děti, které 
navštěvují poslední ročník mateřské školy. Jezdíme vždy jed-
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no pololetí daného školního roku autobusem společně s dět-
mi ze Základní školy Boršice, a to pravidelně 1x týdně. A že se 
děti vody nebojí, což je jedním z důležitých cílů předplavecké 
výuky, o tom svědčí následující fotografie.

Jak pečovat o svoje zoubky
V měsíci únoru navštívili děti z mateřské školy studenti 

zubního lékařství, kteří jsou zapojeni do programu Dental-
-alarm pro zdravé zoubky. Zábavným a hlavně praktickým 
způsobem seznamovali děti s principy správné ústní hygie-
ny. Pomocí pohádky, která byla doprovázena obrázky k da-
nému tématu, se děti dozvěděly, jak zubní kaz vzniká, které 
potraviny podporují jeho tvorbu a co je nutné udělat pro pre-
venci jeho vzniku. Poté se děti učily, jak si správně vyčistit 
zuby, a to pomocí svých kartáčků, které si přinesly do ma-
teřské školy. Nejvíce všechny zaujal velký kartáček a model 
zubů, které měli studenti s sebou.

Výsledky Tříkrálové sbírky 2015
Obec částka Obec částka Obec částka

Babice 40 379 Kč Medlovice 12 868 Kč Svárov 8 560 Kč

Bílovice 53 316 Kč Mistřice 34 836 Kč Topolná 44 016 Kč

Boršice u Blatnice 30 650 Kč Modrá 24 610 Kč Traplice 21 755 Kč

Boršice 74 158 Kč Nedachlebice 28 912 Kč Tučapy 7 807 Kč

Břestek 21 380 Kč Nedakonice 53 530 Kč Tupesy 36 578 Kč

Březolupy 49 242 Kč Ořechov 22 883 Kč Uherské Hradiště - město 313 197 Kč

Buchlovice 77 667 Kč Ostrožská Lhota 38 000 Kč Uherské Hradiště - Jarošov 40 473 Kč

Hluk 145 638 Kč Ostrožská Nová Ves 73 322 Kč Uherské Hradiště - Míkovice 23 080 Kč

Hostějov 5 178 Kč Osvětimany 20 392 Kč Uherské Hradiště - Sady 31 456 Kč

Huštěnovice 23 115 Kč Podolí 23 778 Kč Uherské Hradiště - Vésky 14 793 Kč

Jalubí 38 178 Kč Polešovice 49 840 Kč Uherský Ostroh 114 088 Kč

Jankovice 11 243 Kč Popovice 26 620 Kč Újezdec u Osvětiman 9 781 Kč

Kněžpole 36 541 Kč Salaš 8 158 Kč Vážany 13 911 Kč

Kostelany nad Moravou 27 385 Kč Staré Hutě 4 595 Kč Velehrad 35 712 Kč

Košíky 9 789 Kč Staré Město 155 147 Kč Zlámanec 11 014 Kč

Kudlovice 26 683 Kč Stříbrnice 10 973 Kč Zlechov 42 543 Kč

Kunovice 154 339 Kč Sušice 15 901 Kč

Celkem vykoledováno: 2 198 100 Kč!!! Děkujeme Vám!
Děkujeme všem za finanční pomoc, která bude použita na přímou pomoc občanům v nouzi na Uherskohradišťsku 

a na sociální a zdravotní projekty Oblastní charity Uherské Hradiště (především na provoz Chráněného bydlení Ulita pro osoby 
se zdravotním postižením na Velehradské třídě).  Ing. Jiří Jakeš - ředitel

Dětem se prezentace líbila a věříme, že bude přínosem ne-
jen pro ně, ale i pro rodiče, kteří byli přítomni. 

Dagmar Cilečková, zástupce ředitele pro mateřskou školu
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Zápis prvňáčků pro školní rok 2015-2016

K letošnímu zápisu, který se konal 10. února 2015, se do-
stavil rekordní počet budoucích prvňáčků. Bylo jich totiž 40. 
Letošním zápisem je provedla postavička všem známá a milá 
- Večerníček. A nebyl sám, následovalo jej mnoho pohádko-
vých postaviček. Zápis měla v letošním roce pod patronátem 
Mgr. Dáša Šnajdarová, které patří náš dík. Dále bychom chtěli 
poděkovat všem našim starším žákům, kteří se zapojili do pří-
pravy zápisu a pomohli tak připravit pěkné a podnětné pro-
středí budoucím prvňáčkům.

Jsme rádi, že stejně jako v letošním školním roce budeme 
s největší pravděpodobností moci otevřít znovu dvě první tří-
dy. Ze zapsaných budoucích žáčků nastoupí 1. září s velkou 
pravděpodobností 32 dětí.

NOVÉ SKŘÍŇKY NA DOLNÍ ŠKOLE
V letošním školním roce 

se nám také podařilo vybavit 
zmodernizovanou a zateple-
nou budovu dolní školy i no-
vými šatními skříňkami místo 
tradičních drátěných klecí. 
Každý žák tak získá moderní 
a solidní místo pro bezpečné 
uložení svých věcí, které si 
sám uzamkne. Rádi bychom 
v tomto trendu pokračovali 
i v budově horní školy, kde 
dosavadní řešení už zdale-
ka nevyhovuje požadavkům 
moderní doby.

ZABEZPEČENÍ BUDOV ŠKOLY
S ohledem na tragické události na střední škole ve Žďáru 

nad Sázavou jsme se i my museli zamyslet nad zajištěním bez-
pečnosti našich žáků ve všech prostorách naší školy. MŠMT 
vydalo metodický pokyn, podle něhož budeme ve spolupráci 
se zřizovatelem postupovat. Budovy obou škol i školky by-
chom chtěli vybavit moderním zabezpečením, které by mohlo 
případnému „narušiteli“ pokud ne zabránit ve vstupu do bu-
dovy, tak mu tento vstup alespoň ztížit. Uvažujeme o poříze-
ní kamerového systému a otevírání dveří pomocí čipu. Tento 
systém se již na mnoha školách osvědčil a nese své ovoce. 
MŠMT vypsalo grant, z něhož je možno tyto záležitosti finan-
covat. Tak uvidíme…

Za vedení školy Mgr. Tomáš Kozák, ředitel školy
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Školní kolo pěvecké soutěže Zazpívej, slavíčku
Dne 3. 3. 2015 se konalo opět po roce školní kolo pěvecké 

soutěže Zazpívej, slavíčku, do kterého se již tradičně zapojily 
i letos děti z MŠ. Odměnou všem byl nejen potlesk ostatních, 
ale i sladkost a vítězům přibyl ke sladké odměně i diplom 
a drobný dárek. V úvodu soutěže všem zazpíval pěvecký sbor 
při ZŠ  Boršice Boršičánek.

Soutěžilo se ve dvou kategoriích:  I. – MŠ, 1. a 2. třída, 
II. – 3., 4. a 5. třída.

Odborná porota ve složení pro I. kategorii: Mgr. Lenka 
Daníčková, Mgr. Eva Hřibová a Mgr. Petra Stýskalová a pro 
II. kategorii: Mgr. Lenka Daníčková, Mgr. Eva Hřibová a Mgr. 
Dagmar Šnajdarová rozhodla takto:

I. kategorie:

1. místo: Nela Křápková

2. místo: Martina Holomčíková

3. místo: Natálie Pátková a Štěpán Halámek

Zvláštní ocenění poroty získali: 

Jiří Halámek, František Šůstek a Sára Šáděrová

II. kategorie:

1. místo: Aneta Martináková a Ondřej Zahradník

2. místo: Vojtěch Grebeň

3. místo: Andrea Marťánová a Denis Dědič

Zazněly písně lidové, známé i méně známé, ale i písně 
umělé. Velmi nás překvapil pěvecký výkon jednoho soutěžící-
ho doplněný verbuňkem.

Všem soutěžícím děkujeme za jejich výkony a vítězům bla-
hopřejeme! 

Mgr. Lenka Janíková
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Letošní rok začala Pentlička velmi pestře 
Rozhodli jsme se, že když dospělí pořád 

chodí na plesy a nás s sebou neberou, uspo-
řádáme si svůj. Proto jsme ve spolupráci s Děc-
kama z Buchlovic zorganizovali první dětský 
krojový ples v Boršicích. Protancovali jsme celé 
nedělní odpoledne, předvedli nacvičené vystou-
pení a zhlédli vystoupení ostatních souborků. 
Účast byla opravdu velká, tolik dětí v kroji jsme 
pohromadě ještě neviděli. Pokud jste se plesu 
nezúčastnili, nezoufejte, příští rok uděláme urči-
tě další!

14. únor letos neznamenal pouze Svátek 
všech zamilovaných, ale i den, kdy jsme se 
všichni mohli namaškařit – fašank. V 9:30 jsme 
se sešli v maskách v kulturáku a vydali se na 
první část obchůzky. Masek bylo nepřeberné 
množství – nechyběli kuchaři, cigánky, vodníci  
ani ženich s nevěstou. Zatančili jsme si, zazpívali a ochutnali tradiční koblihy. V 11 hodin jsme vystoupili na dědině. Společně 
jsme zatancovali strání a kluci předvedli podšablový tanec. Počasí nám přálo a už se těšíme na příští rok.  

I když jaro a začátek léta nejsou pro Pentličku zrovna nejrušnějším obdobím roku, už teď jsme byli pozváni (a rádi jsme tato 
pozvání přijali) na dvě akce.

První z nich má tematiku blížících se svátků jara – Velikonoc. Jedná se o velikonoční jarmark, takže jak už to na takových 
jarmarcích chodí, bude tam spousta stánků s tradičními výrobky, dobré jídlo a pití a bohatý kulturní program. Součástí tohoto 
programu bude i naše krátké vystoupení, takže nás můžete přijít podpořit v neděli 29. března na zámek v Ořechově. 

12. – 14. června nás čeká velmi důležitá událost. Vypravíme se na Světlovský bál na zámku Nový Světlov v Bojkovicích. Svět-
lovský bál byl založen jako dětský festiválek zaměřený na řemesla, která mají v Bojkovicích velkou tradici. Hlavním záměrem 
organizátorů bylo zavedení tradice setkávání folklorních souborů v Bojkovicích a prezentace jejich typického folkloru. Záměr 
byl podpořen Zlínským krajem, festiválek se stal v Bojkovicích významným kulturním svátkem a v průběhu šesti let se rozrostl 
na mezinárodní folklorní festival, kterého se zúčastňují dětské soubory z Čech a Moravy, ale i ze zahraničí. Bude to náš první 
vícedenní zájezd i s přespáním, takže už se všichni moc těšíme. 

holky z Pentličky – Lucie Komárková, Sabina Juříková a Eva Múčková
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Fašankové veselí v Domově
Letošní rok nás trochu zaskočila chřipková epidemie, kvůli 

které jsme museli omezit fašank jen na interní záležitost. I přes 
tyto menší obtíže se nám fašank opravdu vydařil. K tanci nám 
zahrála paní Alena Stodůlková na harmoniku společně s pa-
nem Jaromírem Havránkem, který hrál na keybord. Tvoří spo-
lu úžasné duo, navzájem se doprovázejí. 

Program byl opravdu pestrý. Nejdříve začal fašank prů-
vodem masek po celém Domově, aby nebyli o tento zážitek 
ochuzeni ani klienti upoutaní na lůžko. Po fašankovém prů-
vodu a za hlaholu fašankových písniček děvčata z Domova 
zahrála divadlo z cyklu Slovácko se nesúdí, byl to příběh 
s názvem „Nascípaný chlap je enom na zlobení“. Nejdříve si 
děvčata myslela, že si ukousla velký kus, ale jak se postupně 
hra upravovala, začalo se to herečkám tak líbit, že se samy na 
představení těšily. Taky sklidily velký potlesk. Kroje, kostýmy 
a kulisy byly všechny autentické a dodávaly celému předsta-
vení tu správnou náladu a atmosféru. Byla to velká změna po 
těch pohádkách, něco ze života lidí na Slovácku. Nakonec 
bylo veselí zakončeno pochováváním basy, v našem případě 
jsme opět pochovali kytaru. 

Nechybělo stylové pohoštění na stolech, to znamená kob-
lihy, pečené maso, svařené víno a jiné dobroty.

Myslím si, že se program všem líbil, všichni jsme si zazpí-
vali, někteří dokonce i tancovali, a užili jsme si krásné odpo-
ledne.

Mgr. Pavla Zahrádková, DiS.
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Vítání prvního občánka roku 1983. 26. února 1983. Petr Šoustek Vítání dětí 25. června 1983. Zprava: Hana Kroupová, Tomáš Ble-
cha, Radek Gabriel, Tomáš Varmuža, Petra Doložílková

Vítání dětí 1. října 1983. Zprava: Ondřej Zach, Petr Kučík, Ivan 
Stuchlík, Michaela Portová, Petr Tománek

Vítání dětí 1. října 1983. Zprava: Marek Čajka, Lukáš Petrželka, 
Vítězslav Polášek, Jana Výstupová

Vítání dětí 5. listopadu 1983. Zprava: Lucie Churá, Tomáš Hajný, Tomáš Durník, Darek Helia, Alena Švecová
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Vítání dětí 3. prosince 1983. Zprava: Zdeněk Kolář, Petra Tichá, 
Veronika Křivková, Aleš Bartoníček, Zdeňka Skupinová

Marie Cilečková, 102 let. 22. 1. 1983

Setkání šedesátníků 13. srpna 1983

Setkání šedesátníků 13. srpna 1983Setkání padesátníků 25. června 1983
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Ze života farnosti

ŽIVÝ BETLÉM 2014
Dne 25. 12. 2014 se uskutečnil již pátý Živý betlém, který 

se stal už každoroční samozřejmostí. I když je děj stále stejný 
a role se také nijak zvlášť nemění, lidé na tuto akci chodí stá-
le ve větším počtu a nevnímají celou záležitost jako divadlo, 
nýbrž jako duchovní zážitek. Je to akce, bez které bychom si 
Vánoce už ani nedokázali představit. 

Celé odpoledne uvedl náš pan starosta ing. Roman Jílek. 
A výtěžek byl věnován nadačnímu fondu Dobrý anděl, který se 
snaží finančně pomáhat rodinám s onkologickými problémy. 
Celkový výtěžek činil 9 000 Kč. 

V roli Panny Marie zazářila (jako obvykle) Eliška Výstupová, 
Josefa nehrál nikdo jiný než Jožka Krpálek a Ježíška letos dě-
lal Patrik Zemánek. Celý betlém doprovázela boršická schola.

Nakonec bychom rádi poděkovali všem, kteří se podíleli 
na zprostředkování celé akce. Ať už se jednalo o stavění kulis, 
půjčení zvířátek, nebo režírování celé akce. Dále patří velký dík 
našemu otci P. Antonu Kasanovi. Pán Bůh zaplať!!

schola Boršice

Mše svaté o Velikonocích v kostele sv. Václava 
v Boršicích

Svatý týden:
 • Květná neděle – Ježíšův vjezd do Jeruzaléma 

Mše svaté v 7.15 a 9.45 hodin
 • Zelený čtvrtek – den, kdy Pán Ježíš ustanovil eucharistii 

Mše svatá v 18.00 hodin 
 • Velký pátek – den, kdy zemřel Ježíš Kristus 

DEN PŘÍSNÉHO PŮSTU!
 • Velkopáteční obřady v 18.00 hodin 
 • Bílá sobota – vigilií začíná slavnost Kristova vzkříšení 

Vigilie zmrtvýchvstání Páně ve 20.00 hodin 
 • Velikonoční neděle – Zmrtvýchvstání Páně 

Mše svaté v 7.15 a 9.45 hodin

POŽEHNANÉ SVÁTKY VELIKONOČNÍ A RADOST 
ZE ZMRTVÝCHVSTALÉHO KRISTA VÁM PŘEJE 

P. Anton Kasan

INFORMACE:
 • velikonoční svátost smíření se bude konat v sobotu 

28. 3. 2015 od 13.00 – 15.00 hod.
 • žehnání velikonočních pokrmů: na Bílou sobotu 

4. 3. 2015 v 15.00 hod. před kostelem sv. Václava
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Rok 1985
 • Předseda MNV Boršice Miroslav Skupina onemocněl a po 

dobu jeho nemoci jej až do 31. 12. 1985 zastupoval tajem-
ník MNV Zdeněk Novák ze Stříbrnic. 

 • Stavební úřad – od 1. ledna 1985 byla obec Boršice schvá-
lena jako středisková obec s rozšířenou pravomocí. Ve-
doucím stavebního úřadu byl ing. Pavel Kutálek ze Zlecho-
va, 31 let. Pracovník stavebního úřadu – Oldřich Vaculík, 
Osvětimany, 23 let. 

 • Vodovod – 11. 6. 1985 byla provedena prověrka, oplocení 
u čerpací stanice a začaly se provádět domovní přípojky. 
Do konce roku bylo napojeno na vodovod 395 domů.

 • Smuteční síň – provádělo se zasklívání oken, obklady dře-
vem, montáž chladicího zařízení. 

 • JZD Družba – předseda František Čuma. Družstvo mělo 
730 pracovníků. Kulturní činnost v JZD byla velmi bohatá. 
Ve všech úsecích, jak v rostlinné, živočišné i u ostatních, 
byl splněn plán, v některých i překročen.

 • Služby obyvatelstvu – od 26. září 1985 byla zahájená čin-
nost v kosmetice, a to každý čtvrtek v místnosti holičství. 
Kosmetičkou byla Jarmila Vlčková z Uh. Hradiště. Sběr-
na prádla a oděvů (čistírna), každý den střídavě, vedoucí 
Hana Donátková, na domě č. 321, bývalé holičství pana 
Veselého. Oprava obuvi vedle hasičské zbrojnice, pondělí-
-pátek, dříve Vlasta Bilíková, pak Martin Gabriel z Újezdce 
(rodák z Boršic).

 • Poštovní úřad – vedle samoobsluhy Jednoty na návsi. Ve-
doucí pošty byla Anna Frýbortová z Boršic č. 60, admini-
strativní pracovnice a účetní České spořitelny Štěpánka 
Šoustková, č. 317. Poštovní doručovatelky: Marie Palicová 
ze Stříbrnic a pro Stříbrnice, Marie Pondělková, Boršice č. 
14, pro Tučapy, Ludmila Janíková, Boršice č. 465, pro Bor-
šice, Ludmila Ševčíková, Boršice č. 535, pro Boršice.

 • Školství – ve školním roce 1984/85 navštěvovalo školu 275 
žáků v 11 třídách. Ředitel – Jaromír Havránek, zástupce – 
Oldřich Vařečka, skupinový vedoucí PO – Antonín Vaněk. 
Dvě 1. třídy jezdily do Stříbrnic. V mateřské škole bylo za-
psáno 83 dětí, z toho 78 dětí zaměstnaných matek. Ředi-
telka – Věra Ničpanová z Uh. Hradiště.

 • Spartakiáda – 27. června 1985 byla zahájena Českosloven-
ská spartakiáda 1985, kde více než 170 tisíc cvičenců skli-
dilo bouřlivé ovace. V Boršicích byla 11. května 1985 za-
hájena místní spartakiáda na hřišti TJ Sokol. Žáci základní 
školy už od září 1984 nacvičovali své skladby, celkem 106 
cvičenců pak převedlo to nejlepší. I děti z mateřské školy 
cvičily se svými rodiči a s radostí a odhodláním ukázaly, že 
už také něco dovedou. 

 • Stav obyvatel – k 31. 12. 1985 bylo v Boršicích 2 249 oby-
vatel, narodilo se 30 dětí, zemřelo 29 občanů, přistěhovalo 
se 61 občanů, odstěhovalo se 54 občanů. Nejvyšší přidě-
lené číslo 654. 

(čerpáno z kronik)

Historické zápisy o dění v obci
Ve zpravodaji č. 3/2014 je uvedeno ve zkrácené verzi nejdůležitější historické dění v naší obci do roku 1984. 
Pokračujeme:

Za Miroslavem Skupinou 

20. listopadu 1985 zemřel dlouholetý předseda MNV 
Boršice (1971-1985) a 26. 11. 1985 se s ním veřejnost roz-
loučila v sále kulturního domu, kde se konalo smuteční roz-
loučení za účasti celé rodiny, zástupců ONV, MNV, složek 
NF a smutečních hostů z celého okolí. Narodil se v roce 
1926, zemřel ve věku 59 let. Byl to po velmi dlouhé době 
občanský pohřeb.

Obecní úřad Boršice zve všechny občany na 

OSLAVY OSVOBOZENÍ OBCE A STAVĚNÍ MÁJE
ve čtvrtek 30. dubna 2015 / 18.00 hod.

Program:

- položení věnců u pomníku padlých z 2. světové války
- položení věnců u pomníku padlých z 1. světové války
- vystoupení pěveckého sboru při Základní škole 

Boršice a DH Boršičanka
- stavění máje
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Boršice očima Františka Horenského
(20. 2. 1866, Pašovice – 25. 8. 1933, Boršice u Buchlovic) 

Působil jako pedagog v Boršicích u Buchlovic, jako spisovatel, publicista i fotograf. 
Svými články přispíval do časopisů a deníků, publikoval dvě sbírky: Slovácké obrázky 
a Nové slovácké obrázky. Miloval toulky volnou přírodou a zdejšími vesnicemi, které oso-
bitě dokumentoval.

Boršice u Buchlovic - 
hospodá ský a kulturní 
stav obce. 
Psáno 1909 -1910.  

Obec má 339 čísel, z nichž 24 jsou 
neobydlena. (Ve skutečnosti najdete 
tu čísel 349, poněvadž omylem bylo 10 
čísel přeskočeno a doplňují se teprve 
nyní.) Obyvatel jest zde 1 870, vesměs 
národnosti české, vyznání katolického, 
pouze 1 rodina jest izraelitská. Jest zde 
1 půllán, 28 čtvrtlánů s průměrným po-
čtem 45 měř. pole, 63 podsedníků s prů-
měrným počtem 27 měř. pole a 223 
domkařů, většina s nějakým polem.

V obci jest kostel a fara se dvěma 
duchovními a 3 přifařenými obcemi, 
pak 5třídní školou obecnou se 2 poboč-
kami (1 úplná, 1 zimní) a 8 učitelskými 
silami. Žáků jest 360.

V obci jest 8 obchodů se smíšeným 
(1 z nich i se střižným) zbožím (1 israel), 
3 hostince, jeden obecní, 2 soukromé, 
z nichž 1 israel, 3 vodní mlýny, dolní, 
prostřední a sovinský. 1 z nich mele 
i benzinovým pohonem, sovinský pak 
stojí na území buchlovském a patří jinak 
k Buchlovicím. Tento náhon již nemele. 
3 koláři, 3 stoláři, 1 bednář, 1 klobůčník, 
1 kožišník, 2 řezníci, 1 pekař, 1 tesařský 
a stavební mistr, 2 malíři pokojů, 2 ko-
váři, více krejčích a obuvníků a množ-
ství pomocníků a dělníků zednických, 
tesařských i pokryvačských. Také jedna 
dámská šička jest zde usazena.

Ve 4 obchodech jest prodej lihovin 
v uzavřených láhvích. Dle udání jednoho 
občana vyprodá se v nich v každé týd-
nu až i 1 vědro kořalky. V hostincích ve 
všech dohromady vyčepuje se okrouhle 
ročně 2 800 čtvrtek piva, 13 věder vína 
a až 200 věder kořalky. 6 až 8 občanů 
obchoduje zde v letní dobu ovocem, 
které se v místě urodí. Zasílají je ponejví-
ce do Mor. Ostravy, někdy do Vídně a ji-
nam. Několik občanů handlí s dobytkem 
na jarmacích, pokud všem známo, platí 
z nich kartu pouze jeden. Chovatelů včel 
jest zde 5 pouze.

Na kraji vesnice se strany od Buchlo-
vic stojí parní pila. Pořízena byla zdejším 
občanem p. Ignácem Hromadou a mají 
ji nyní v pronájmu bratři Thonetové z Ko-
ryčan. Při ní zaměstnáno jest stále 18 
až 25 dělníků z Boršic, pracujících zde 
většinou pro jmenovanou firmu a jen 
něco málo pro potřebu domácí. Řežou 
se tady desky a hole oblé i hranaté na 
hotovení nábytku z ohýbaného dřeva. 
Pila jest většího složení, má v kátru až 
12 pil při obyčejném řezání, 3 cilkurárky 
a 3 drakslovky. Pohon jest na 45 koň-
ských sil.

Za vsí se strany od Stříbrnic jest na 
obecním pozemku cihelna p. Marťána, 
dodávají cihly a křidlíce. Pozemek pro-
najat jest p. Frant. Marťánovi, bývalému 
hostinskému ve Zlechově, a platí se z něj 
roční nájemné obci s obnosem 160 K.

Špitálnice obecní, která bývala chlív-
kem, nevyhovuje v žádném ohledu. 
V obci jest dále 1 soukromá mlékárna, 
která přijímá denně 300 až 400 l mlé-
ka. 20 občanů jsou též členy spolkové 
mlékárny přespolní v Nedakonicích. 
Dodává se však jen málo mléka (50 až 
100 l denně) a členství toto v poměru ku 

výlohám za dovoz apod. se příliš neo-
svědčuje. 

Jest zde dále ze strojů hospodář-
ských 40 koňských mlátiček, množství 
sečkovic, 4 secí stroje, 2 žentourové 
šrotovníky, více mlátiček ručních a na 50 
šicích strojů.

Mlácení obilí děje se z části cepy, 
z části koňskými a různými mlátičkami. 
Občas přijíždí také parní mlátička, při 
níž z 10 vymlácených měř. obilí platí se 
1 míru za půjčku.

Koní jest v obci 112, hovězího dobyt-
ka 600, koz přes 200 a hojnost vepřů, 
pak drůbeže, najmě hus a slepic. Též 
králíci a holuby se zde venkovským 
způsobem chovají. V některém chlévě 
najdete až i 50 králíků. Vepři bývají oč-
kováni. Také výstavy dobytčí bývají obe-
sílány téměř každý rok. Známí chovem 
vepřového dobytka a premiemi naň jsou 
zvláště Frant. Glos a Prokop Ludvíček. 
Premiemi za chov dobrých býčků byl 
znám dobře také Cigoš Antonín, který 
jest nyní hostinským ve Vracově.

Pojišťování proti ohni jest zde již 
všeobecně zavedeno a jest zde několik 
místních zástupců pojišťoven: tak po-
jišťovny Moravskoslezské, Krakovské, 
Slavie, Slavín a posledně i Hasičské. 
Jednotlivci všech domů jsou pojištěni 
in Corcondie, Fénia aj. Pojišťovna Ha-
sičská jest nejmladší a jest jen chvály 
hodno, že k ní hojnost občanů přistupu-
je. Občas bývají občané pojištěni i proti 
kroupám a ohni po žních. 

V domácnostech většina občanů má 
v kuchyních již sporáky místo ohniště 
a mnoho jednotlivců má sporáky i uvnitř 
kamen pro větší úsporu a pohodlí. Tope-
ní děje se dřívím dováženým z hor buch-
lovských i uhlím objednaným nejvíce na 
sever. nádraží uherskohradišťském od 
Martináka. Pro školu objednávalo se dří-
ve uhlí z Mor. Ostravy. Ve dvou domác-
nostech svítí se acetylenem.

Sport cyklistický zastoupen jest 
zde 15 koly. Voda se čerpá ze stud-
ní a pump. Ražených pump je zde 60. 
V býkovně obecní jsou pravidelně 3 až 
4 býci.
(Pokračování v příštím vydání zpravodaje)
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Činnost Českého zahrádkářského svazu v Boršicích  v roce 2014
Činnost ZO ČZS se orientuje hlavně na podporu kulturních 

a společenských aktivit souvisejících s propagací vinařství 
a vinohradnictví. Sdružuje vinaře, zahrádkáře, milovníky příro-
dy a přátele vína. Zaměřujeme se též na udržení tradic malo-
vinařského pojetí pěstování révy vinné a výroby přírodních vín 
v prostředí rodinných vinařství v naší obci. Letos byla dlouho-
letá práce naší organizace oceněna Republikovou radou ČZS, 
kdy nám byla udělena stříbrná medaile „za mimořádné záslu-
hy o Český zahrádkářský svaz a dlouholetou obětavou práci 
pro rozvoj zahrádkářského hnutí“.

Během uplynulého roku jsme se opět podíleli na organiza-
ci a přípravě některých kulturně-společenských akcí. Zde je 
krátké ohlédnutí:

8. 2. 2014 se konala výroční členská schůze, na níž bylo 
jako tradičně zhodnoceno působení a hospodaření základní 
organizace, zároveň jsme měli možnost ochutnat vzorky při-
nesených vín a v klidné atmosféře zhodnotit uplynulý ročník. 
V roce 2014 měla základní organizace 62 členů. Ing. Tomá-
nek nás obohatil přednáškou o nových trendech v oblasti 
pěstování rezistentních odrůd révy, zároveň připravil i vzorky 
vín vyrobených z těchto novošlechtění. Odrůdy jako Solaris, 
Muscaris, Mery, … jsou novými odrůdami, které jsme mohli 
ochutnat a zhodnotit. Některé poprvé.

21. 2. 2014 jsme uspořádali zájezd do Výzkumného ústa-
vu vinařského v Oblekovicích, kde se udržují výsadby všech 
registrovaných odrůd révy vinné v ČR. Na zpáteční cestě jsme 
pak navštívili vinařství Hanzel v Miroslavi. Zde nás provedli 
prostory pro výrobu vína a na závěr nám poskytli k ochutnáv-
ce několik vydařených vzorků tohoto vinařství.

13. 4. 2014 se uskutečnila degustace k výstavě vín. Ve 24 
komisích hodnotilo 96 degustátorů předložené vzorky, tato 
akce je široko daleko největším setkáním degustátorů vína na 
jihovýchodní Moravě. Daří se nám zvát velmi dobré hodnoti-
tele z celého okolí a většina předsedů komisí jsou vinařští od-
borníci z okolních obcí. Zároveň chci potvrdit trend, který jsme 
si vytyčili před několika lety, a to zapojit co nejvíce mladou 
generaci, což se nám v roce 2014 podařilo. Naším dlouhodo-
bým cílem je obsazovat čtvrtá místa v komisích mladými či za-
čínajícími vinaři z Boršic tak, aby získávali zkušenosti a mohli 
rozvíjet své degustátorské dovednosti.  

20. 4. 2014  49. velikonoční výstava vín v Boršicích. Vy-
staveno bylo 1 043 vzorků.  Navštívil ji i tentokrát nespočet 
milovníků vína. 36 nejlépe hodnocených vín v jednotlivých 
odrůdách s více jak deseti vzorky v odrůdě obdrželo plaketu 
„Šampion výstavy“, další vína hodnocena 18,5 body a výše 
pak plaketou „Zlatá medaile“. Vše proběhlo tradičně s velkým 
nasazením organizátorů. K poslechu, zpěvu a tanci vystoupila 
cimbálová muzika Pentla. Tradičně pak bylo možné ochutnat 
zabijačkové a zvěřinové speciality pana Peprny. Inovací, kte-
rou budeme i do budoucna opakovat, byl stánek s holand-
skými sýry.

27. 4. 2014 Jarní putování Na kolech vinohrady Uhersko-
hradišťska, kdy jsme náš Zahrádkářský sklep připravili jako 
jednu ze zastávek na trase Muškátu moravského. Turisté se 
na tomto stanovišti mohli občerstvit a ochutnat několik vzorků 
vín. Akce to byla velmi zdařilá a výsledkem jsou desítky spo-
kojených návštěvníků z celé ČR, kteří měli možnost poznat 
okolí Boršic  a navíc ochutnat naše vína. Na základě zkuše-
ností a po dohodě s obcí jsme se rozhodli do budoucna vy-
tvořit i další zastávky. Putování se koná pravidelně na jaře a na 
podzim, počet cyklistů je v desítkách až stovkách za jediný 
den.

28. 6. 2014 Zájezd do Národního salonu vín ve Valticích. 
Tentokrát jsme se rozjeli navštívit Národní salon vín, kde je 
vystavováno 100 nejlepších vín ČR. Během ochutnávky bylo 
možné porovnat vzorky jednotlivých odrůd pěstovaných na 
Moravě a v Čechách. Počet účastníků zájezdu byl 44.

24. 8. 2014 Putování po boršických vinicích. Při procházce 
vinohrady nás provázel ing. Alois Tománek. Přednáška pod 
širým nebem byla velmi zajímavá. Ing. Tománek se zaměřil na 
porovnání pěstování původních a nově vyšlechtěných odrůd, 
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na růst a vývoj podsazovaných vinohradů a doporučení, jak 
nejlépe řešit omlazení starých a prořídlých vinohradů. Před-
stavil nám jednotlivé odlišnosti odrůd pěstovaných v našich 
vinicích právě v období dozrávání hroznů. Akce to byla velmi 
zdařilá, zúčastnilo se 25 vinařů.

30. 8. 2014 Zájezd do Žádovic na „Den otevřených dveří 
ve vinařství Štěpán Maňák“. Zde jsme měli možnost nahléd-
nout do výrobních prostor vinařství i s odborným výkladem 
majitele Štěpána Maňáka, zároveň s volnou degustaci jeho 
vín a navíc ochutnávkou francouzských pokrmů připravova-
ných profesionálními kuchaři v přilehlých prostorách. Vůbec 
se nedivím, že na závěr naší návštěvy přišla vhod cimbálová 
muzika, která nás doprovodila u několika písniček, které jsme 
si společně zazpívali. Účast: 32 vinařů. 

22. 9. 2014 jsme se aktivně zúčastnili 3. boršických burčá-
kových slavností. Jednak jsme zajišťovali stánky s burčákem 
a vínem, předváděli zpracování hroznů a jejich lisování – ná-
vštěvníci mohli ochutnat čerstvý hroznový mošt – a zároveň 
byla připravena výstavka plodů odrůd révy pěstovaných v na-
šich vinohradech v Boršicích. 

11. 10. 2014 proběhlo podzimní putování Na kolech vino-
hrady Uherskohradišťska. Jak jsme si na jaře slíbili, otevřen byl 
nejen Zahrádkářský sklep, ale vedle něj ještě dalších 5 skle-
pů v různých lokalitách Boršic. Počasí se vydařilo a návštěva 
sklepů na první takto uskutečněné akci byla dobrá. Do bu-
doucna máme prostor pro zlepšení. Pro letošní putování bude 
vhodné dopředu projednat s organizátory trasu a její správné 
značení tak, aby se turisté lépe orientovali v obci a mohli naše 
otevřené sklepy nalézt. 

14. 11. 2014 Svatomartinské chutnání vína. Tato již tradiční 
akce přilákala v tomto roce do kulturního domu 120 návštěv-
níků, kteří měli možnost ochutnat rekordních 130 vzorků mla-
dých vín. Byla to příležitost poprvé v takovém měřítku ochut-
nat mladá vína, porovnat technologie zpracování a sdílet své 
zkušenosti. Prezentaci ke svatomartinským tradicím, průběhu 
ročníku a mladým vínům vedl ing. Alois Tománek. 

27. 12. 2014 Svěcení vína. Víno posvětil otec Anton Kasan. 
Přineseno bylo rekordních 175 vzorků vína, zúčastnilo se 150 mi-

lovníků vína. I tento ročník probíhal v komorní atmosféře vánoč-
ních svátků, kterou podpořil svou přítomností otec Anton. Před 
samotným svěcením proběhla v kostele mše za vinaře a zahrád-
káře. Z reakcí návštěvníků i přespolních, kterých meziročně při-
bylo, zní slova chvály nad atmosférou této vinařské akce.

Během roku přispěla ZO ČZS na některé akce pořádané 
obcí či jinými zájmovými sdruženími vínem a věcnými pří-
spěvky do tomboly. Byly to: slavnosti vína v Uherském Hra-
dišti, boršické hody, farní ples, krojový ples, rodičovský ples, 
boršický fašaňk. Mimo organizování Velikonoční výstavy vín 
v Boršicích zajišťují členové výboru sběr vzorků pro dalších 36 
místních a oblastních výstav vín v širokém okolí. 

Na tomto místě chci poděkovat všem boršickým vinařům, 
kteří nám pomáhají při organizaci našich akcí, nebo přispívají 
svými vzorky k reprezentaci obce a naší základní organizace. 
Bez Vaší angažovanosti a spolupráce bychom to nezvládli.

Chci Vám ještě připomenout již tradiční aktivitu, kterou jsme 
pro naše členy i pro širokou veřejnost připravili ve spolupráci 
s vedením obce před několika lety. Jedná se o zveřejňování 
výsledků výstav vín u nás i z okolních vesnic na internetových 
stránkách obce Boršice v sekci Zájmová sdružení – Český za-
hrádkářský svaz. Cílem projektu je archivace a přehledná pre-
zentace výsledků výstav vín z Boršic a okolních vesnic a měst. 
Vše je soustředěno na jednom místě a slouží k jednodušší 
orientaci ve výsledcích a získávání informací o jednotlivých 
výstavách.

Co nás čeká v roce 2015?
Rád bych vás pozval na všechny plánované akce v roce 

2015, těšíme se na vaši návštěvu a věříme, že vás možnost 
navštívit je a pobavit se potěší. Vybírám některé z nich:   

V neděli 29. 3. proběhne degustace na výstavu vín. Zveme 
tímto hodnotitele a všechny mladé a začínající vinaře, počítá-
me s nimi do hodnoticích komisí. 

Nemůžu opomenout pozvánku všech občanů a milovníků 
vína na jubilejní 50. velikonoční výstavu vín v neděli 5. 4. od 10 
hodin v KD. Pro letošní výstavu připravujeme širokou paletu 
více jak 1000 vzorků z oblasti         Moravského Slovácka. Ná-
vštěvníci budou moci ochutnat mnoho odrůd, i těch, které se 
běžně na výstavách nevyskytují.

Během následujícího období připravujeme zájezd do Gol-
su na „Den otevřených sklepů“, a to v sobotu 18. 4. Je to obec 
v Rakousku blízko Neusiedlerského jezera, která je známá vý-
robou přírodně sladkých vín, zájemci se mohou hlásit u Libora 
Vranky (telefon: 602 366 078; e-mail: libor.vranka@sodexo.
com). V termínech jarního a podzimního putování Na kolech 
vinohrady Uherskohradišťska se aktivně zapojíme formou za-
stávkek – otevřených sklepů na trase vedoucí přes Boršice. 
Na konci srpna pak plánujeme opakování putování po boršic-
kých vinicích se zaměřením na pěstitelské možnosti v našem 
regionu. Termíny a detailní informace budou včas zveřejněny. 
Zúčastníme se 4. boršických burčákových slavností. Připravu-
jeme tradiční akce na podzim a v zimě. Proběhnou v pravidel-
ných termínech, a to Svatomartinské chutnání vín 13. 11. 2015 
a Svěcení vína 27. 12. 2015.

Závěrem mně dovolte poděkovat vedení obce za podporu 
a výbornou spolupráci. Všem vinařům a zahrádkářům za je-
jich každodenní práci na zvelebování svého okolí a udržování 
tradic zahrádkaření na Moravském Slovácku a v neposlední 
řadě též mým kolegům – členům výboru základní organizace 
za aktivitu, nadšení a nasazení, se kterým přistupují k plně-
ní všech úkolů a činností spojených s organizací našich akcí 
a zajišťování sběru a distribuce vzorků na jednotlivé výstavy. 
Všem přeji hodně zdraví a úspěchů při zahrádkaření a vinaření 
v roce 2015.

Libor Vranka, předseda ZO ČZS, Boršice 21. 2. 2015
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Český svaz včelařů, ZO Boršice, oslavil v loňském roce 90 let 

od založení své organizace
Psal se rok 1924, kdy včelaři z Boršic, Stříbrnic a Nedako-

nic, v čele s Josefem Holáněm a zástupcem zemského spol-
ku v Brně, založili včelařský spolek. Uvědomovali si význam 
včel v přírodě a zemědělství, že mají nezastupitelnou úlohu 
v opylovací činnosti. V té době na našem území převládala 
původní včela tmavá, která měla ostřejší rysy chování a byla 
velmi bodavá.

Většina včelařů v té době chovala včely v dvouprostorových 
úlech přístupných ze zadní strany. Používaly se hlavně morav-
ské stojany, almárky, ležany, budečáky a moravské univerzály. 
Ruční nářadí bylo jednoduché, medomety na vytáčení medu 
na ruční pohon. Podíl ruční práce byl velký, tak jako ve většině 
zemědělství. V roce 1950 se včelařský spolek rozrostl o 3 obce, 
a to o Medlovice, Újezdec a Hostějov. Spolek v té době měl 43 
členů, kteří obhospodařovali 410 včelstev. Včelaři hojně vysa-
zovali stromy a keře, vysévali vojtěšku, svazenku a komonici. 
Výnosy nebyly nějak velké, kolem 3 kg medu na včelstvo, a to 
se ještě odváděl desátek medu, za který včelaři dostávali cukr. 
Spolek měl i významné včelaře, jako třeba pana faráře Macíka 
ze Stříbrnic, který 30 let choval přes 50 včelstev. Svoje zkuše-
nosti a poznatky o životě a potřebách včel předával dalším čle-
nům spolku. Medem léčil nachlazené a nemocné.

V 60. letech se na naše území dostává plemeno včely kraň-
ské. Tu někteří chovatelé přiváželi ze Slovinských Alp z oblasti 
Kraňska a Goreňska. Tato včela převládá do dnešní doby. Vy-
značuje se mírností, dobrým medným výnosem, sezením na 
plástech a čisticím pudem. Kvůli zlepšení těchto vlastností se 
dál šlechtí. Žije ve větším společenství, kde potřebuje i větší úl, 

a to nástavkový. Tyto úly jsou většinou přístupné shora a lze 
je rozebírat na jednotlivé díly a tím je možné zvětšovat nebo 
zmenšovat prostor podle potřeby včelstva.

Nářadí a mechanizace šly také dopředu, většinou se vytáčí 
v nerezových medometech s elektrickým pohonem. Na trhu je 
mnoho zařízení, která usnadňují včelařům práci.

Základní organizace má v dnešní době 47 včelařů, kteří se 
starají o 642 včelstev.

Při příležitosti devadesátého výročí jsme odměnili dlouho-
leté a vzorné včelaře.

Vyznamenání „Vzorný včelař“ obdrželi Havel Výstup a Ja-
roslav Buchtík z Boršic a Václav Vrtal z Medlovic.

Čestným uznáním za dlouholetou práci se včelami byli 
oceněni František Čuma a Josef Skupina z Boršic, Ing. Josef 
Sovek a Ing. František Píštěk ze Stříbrnic, František Hroma-
da z Medlovic, Jaroslav Marťan z Újezdce a Josef Obdržálek 
z Nedakonic.

Oslava proběhla v kulturním domě v Boršicích, kde se 
předvádělo zdobení perníků, výroba svíček z včelího vosku, 
byla zde též výstava úlů a nářadí pro včelaře, a to jak z doby 
minulé, tak ze současnosti, a ochutnávka medů od našich 
včelařů.

Chci poděkovat všem, kteří se podíleli na přípravě této 
oslavy, a popřát všem včelařům a spoluobčanům krásné pro-
žití svátků velikonočních. 

Za ČSV ZO Boršice jednatel Vojtěch Píštěk 
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17. ledna 2015 jsme podnikli první výšlap v novém 
roce, však bylo načase. Sraz byl v 10 hodin na dědině. Ale 
popravdě se mi vůbec nechtělo, slibovali déšť, ale zatím 
nepršelo, a tak jsem musela vyrazit. Na zastávce čekala už 
Saxana, Kuba Luňák s tatínkem a jejich pejskem Montym, 
ještě se pak přidal Ondra a Kevin, já měla s sebou Venďu 
a Ríšu, u kapličky na nás ještě čekala Deniska s fenečkou 
Betynkou. Bylo to bezva, že si děcka vzala své psí kamará-
dy, hned se nám šlo veseleji, pejsi nás táhli kupředu a kdo 
nemohl, dostal vodítko s Montym a ten ho táhl. Ríša měl 
strach, a tak ho popotahovala Betynka.

Šli jsme Pivní stezkou, kolem buchlovické školy, kde 
se učila naše Saxana, dále jsme pokračovali okolo Maca 
a pak blátem na Buchlov. Cesta nám utíkala, ke konci už 
nám docházely síly, ale vidina teplého čaje u pana Špalka 
nám dodala energii. Nečekaně tu bylo moc lidí, tak jsme 
si museli vystát frontu na hranolky a teplé pitíčko.

Z kopce dolů už nám to utíkalo samo. Udělali jsme pár 
foteček a rychlým krokem zamířili k domovu.

Došla jsem domů docela unavená a promrzlá, ale horké kafíčko to spravilo a já měla radost, že jsem se vybičovala k zimní-
mu výšlapu na Buchlov a nebyla jsem sama.  Sepsala Helča

Plánování činnosti základní organizace SPCCH Boršice v roce 2015

Začátkem ledna jsme měli schůzku s důvěrníky z výboru 
základní organizace SPCCH Boršice, kde jsme plánovali akti-
vity organizace na rok 2015. V únoru jsme uspořádali sportov-
ní odpoledne v Bowling Centru Zlechov, kde jsme se zdoko-
nalovali ve hře a připravovali se na budoucí turnaje.  Začátek 
měsíce března je jako každý rok věnován výroční členské 
schůzi, kde je zhodnoceno to, co se nám v uplynulém roce 
podařilo, ale také je vytýčen program na aktuální rok. Na vý-
roční schůzi bylo přítomno 141 členů základní organizace SP-
CCH Boršice. Přivítali jsme mezi námi i zástupce obce, pana 
starostu ing. Romana Jílka a místostarostu pana Petra Dulu. 
Přítomni shromáždění byli také zástupci okresního výboru 
SPCCH Uh. Hradiště, paní Pospíšková a paní Lekešová. Při 
diskuzi vystoupil starosta obce a seznámil členy s výstavbou 
a zvelebováním obce. Po diskuzi naši schůzi obohatil kultur-
ním programem Smíšený pěvecký sbor ze Stříbrnic. Jejich vy-
stoupení nás velmi nadchlo, předvedli hezké úpravy a zpraco-
vání českých současných i starších písní, tímto jim děkujeme 
za hezké vystoupení a obohacení programu výroční schůze. 
Přejeme jim hodně úspěchů v další práci. Myslíme, že výbor 
základní organizace SPCCH Boršice připravil na letošní rok 
2015 zajímavý program, a teď už bude jen záležet na všech 

členech, jak se do těchto aktivit zapojí. Chceme poděkovat 
všem sponzorům, kteří nám přispívají na činnost naší organi-
zace a průběh výroční schůze. Dále děkujeme hlavně Nadaci 
Synot, Obecnímu úřadu Boršice a z postu předsedy děkuji 
všem členům výboru SPCCH a ostatním za jakoukoliv pomoc, 
kterou nám poskytli při naší náročné práci pro občany posti-
žené civilizačními chorobami.

Závěrem chci popřát všem našim členům, ale i občanům 
Boršic krásné a klidné prožití velikonočních svátků.

Za výbor SPCCH Boršice předseda Ladislav Hamřík  

  TOM Kamzík
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Babinec ... putování za poznáním
Letos jsme započaly již šestý rok, kdy se společně vydává-

me za poznáním. I když jsou z důvodu nepřízně počasí a uza-
vření památek naše možnosti na začátku roku omezené, vždy 
se snažíme někam vyrazit. První vycházka vedla přes Tučapy 
na rozhlednu Floriánku, která je 20 metrů vysoká a po zdolání 
80 schodů je odtud pěkný výhled do okolí. Rozhlednu jsme 
navštívily opět po roce a byly jsme překvapeny, jak je zdejší 
okolí upravené, cestičky jsou kamením vysypané až k roz-
hledně a přibyly lavičky a ohniště. Floriánka je určitě vhodným 
tipem na výlet či delší procházku. 

Další naše cesta byla na Smraďavku, kde je vždy zajímavé 
pozorovat čilý pohyb na rybníku při krmení kačen, a tentokrát 
zde byly i krásné černé labutě.

Když nám počasí nepřeje, setkáme se vždy v příjemném 
prostředí na Troskách u Libora. Naše setkání obohatíme pro-
mítáním videa a fotografií z minulých akcí. A samozřejmě plá-
nujeme putování na další měsíce.

Marie Lukůvková 
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Ve volnočasovém centru nejen sportujeme a soutěžíme, ale i kouzlíme

Poslední lednovou sobotu jsme ve volnočasovém sportov-
ním centru pořádali další Kouzelný karneval s Jirkou Hadašem 
a jeho týmem. Jirka si pro nás tentokrát připravil karneval s in-
diánskou tematikou. Jeho krásné kulisy, soutěže, kouzla a ta-
nečky bavily přes dvě hodiny asi dvě stovky dětí a dospělých. 
U vchodu si mohly děti nechat namalovat obličej, zakoupit si 
nápoj Ovocňák nebo cukrovou vatu. O tom, že byl karneval 
opět vydařený, svědčily úsměvy spokojených dětí, ale i rodi-
čů. Již teď se těšíme na další rok, co nového si pro nás Jirka 
a jeho tým připraví. 

O tom, že naše centrum nezahálí, jste se přesvědčili hned 
v dalším měsíci, kdy jsme v sobotu 28. 2. 2015 pořádali další 
ročník amatérského turnaje v badmintonu. Turnaje se zúčast-
nilo 10 párů (mužských i smíšených) a hrál se na dva vítězné 
sety do 15 bodů. Jde vidět, že badminton je v naší hale velmi 
oblíbeným sportem. Hráči dělají velké pokroky, a tak má turnaj 
rok od roku lepší úroveň. Někteří brali turnaj opravdu vážně 
a ve snaze za každou cenu uhrát míček se různě vrhali i na 
zem. Naštěstí se turnaj obešel bez nějakého většího zraně-
ní (to, že většina hráčů pár dnů nechodila, anebo omezeně 
používala ruce, se přece nepočítá). Další turnaj plánujeme 

na měsíc červen. Sledujte tedy 
pozorně naše webové stránky 
a včas se přihlaste.

Výsledky turnaje:

1. místo – Igor Kocáb, Zdeňka 
Skupinová (střídána Janou Ur-
bancovou)

2. místo – Přemysl Gajdošík, Mi-
chal Pavlík

3. místo – Kateřina a Karel Gáš-
kovi

Závěrem bychom Vám chtěli 
popřát veselé velikonoční svát-
ky, bohatou pomlázku, spoustu 
sluníčka a elánu do dalších jar-
ních dní.

Zdeňka Skupinová
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Ohlédnutí za zimní přípravou SK Boršice
Vážení spoluobčané, přátelé kopané,

tento článek je ohlédnutím za zimním obdobím v boršic-
kém fotbalu. Zde by vlastně mohl i končit - co by fotbalisté 
v zimě dělali? Vždyť 8. listopadu dohráli muži své poslední mi-
strovské utkání předehrávkou ve Vsetíně, dorost 17. listopadu 
dokonce velmi úspěšnou předehrávkou v Uherském Ostrohu, 
žáci ukončili aktivní rok 2. listopadu zápasem v Dolním Němčí 
a naši nejmenší (přípravky) 1. listopadu taktéž v Dolním Němčí. 
Jenže každý minimálně tuší, že ani v základní třídě nelze hrát 
bez tréninků a fyzické přípravy. Proto naše děti trénovaly až do 
konce listopadu a trenér mužů udělal přestávku jen dva týdny 
o vánočních svátcích a první týden v lednu. Větší „mezeru“ ani 
nebylo možno udělat, protože se výbor SK Boršice usnesl, že 
přihlásí muže do Zimního turnaje 2015 v Dubňanech. O turnaji 
v Dubňanech rozhodla nejen kvalitní přihlášená družstva, ale 
i kvalitní umělá tráva, perfektní zázemí nových kabin, slušnost 
pořadatelů, vždy tři delegovaní rozhodčí pro každé utkání.

Když už je řeč o Zimním turnaji, tak něco blíže - Boršičtí šli 
do turnaje s tím, že není prvotním účelem vše podrobit jedi-
nému - vítězství v poháru, ale nejdůležitější je odzkoušet nové 
„parádičky“, a když se podaří, tak vyhrát jednotlivá utkání. 
Hned v prvním utkání jsme narazili na kvalitně hrající (bývalé 
ligové) Ratíškovice. I výsledek utkání Ratíškovice - Boršice 3:4 
napovídá, že šlo o kvalitní utkání. Další kolo turnaje mělo být 
jen procházkou, ale naopak se stalo noční můrou - papírově 
slabší soupeř doslova zametl s favoritem z Boršic - po poloča-
se byl stav 3:0. Ve druhém poločase se Boršičtí „zvedli“ a dal-
ších 45 minut odehráli 2:2, takže konečný stav byl Krumvíř 
- Boršice 5:2. Ve třetím kole nás již čekal opět zdatný soupeř 
ze Bzence, který nám minulý rok uštědřil „nářez“ 4:1. Jelikož 
je Bzenec pořád velmi kvalitní klub, tak se očekával „snad“ 

vyrovnaný zápas, což se potvrzovalo po prvním poločase, kdy 
jsme prohrávali 0:1, ale o poločase se v kabinách Boršiča-
né opět vzchopili a utkání dokonce obrátili ve svůj prospěch. 
Boršice - Bzenec 3:2. Toto utkání nás zvedlo, a tak jsme se 
těšili na další těžké utkání s celkem Dubňany. Dobrá nálada 
v kabinách byla i o poločase, přestože byl stav utkání 0:0, 
a výsledek se dostavil - konečný stav utkání Dubňany - Borši-
ce 0:1. Rozjeté Boršice pak již nedokázal zastavit nikdo: páté 

kolo Boršice - Vacenovice 7:0, šesté kolo Milotice - Boršice 
0:4. V tabulce turnaje jsme se posouvali postupně až na druhé 
místo, ale bod před námi byl pořád Krumvíř, který však v po-
sledním kole selhal, a tak se Boršicím otevřel prostor k výhře 
v posledním kole, a tím i k výhře poháru turnaje. V posledním 
kole jsme losem dostali kvalitně hrající Rohatec, který sice 
skončil v turnaji na šestém místě (z osmi), ale rozdával hodně 
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gólů - uměl zužitkovat chybičky soupeřů. Ve dvacáté minu-
tě se podařilo dát Boršickým gól do sítě Rohatce, ale soupeř 
to nevzdal, a tak byl výsledek o poločase 1:1. Vyspělejší tým 
však ve druhé půli rozhodl a utkání Rohatec - Boršice skončilo 
1:2, a proto i celkové vítězství v turnaji s pohárem putovalo 
v neděli 8. března do Boršic.

Muži začínají druhou část mistrovských utkání v neděli 29. 
března 2015 v 15:00 hod. domácím utkáním proti celku z Bys-
třice pod Hostýnem, který je sice momentálně na osmém 
místě, ale jen se sedmibodovou ztrátou za Boršicemi - takže 
očekáváme kvalitní utkání. Je škoda, že los letošního ročníku 
nám nepřisoudil tolik oblíbené velikonoční utkání - letos o Veli-
konocích hrajeme v sobotu 4. dubna v 15:30 hod. v Chropyni.

Dorostenci začínají jarní část mistrovských utkání v sobotu 
28. března 2015 v 15:00 hod. domácím utkáním proti celku 
z Morkovic. Jelikož je to první mistrovské utkání na hřišti v Bor-
šicích, tak toto utkání zároveň hřiště v Boršicích „otevře“. Do-
rostencům jde o důležité body, tak se očekává i kvalitní utkání.

Žáci se v letošním roce poprvé představí velikonočním 
utkáním v neděli 5. dubna v 9:30 hod. (mladší žáci) a v 11:15 
hod. (starší žáci) na hřišti v Morkovicích.

U přípravek je situace radostná i neradostná. Radostná je 
rozhodně v tom, že se nenaplnily obavy povětšinou vnějších 
hlasů, že se přípravky po odchodu bývalého trenéra rozpad-
nou. Opak je pravdou - děti se kolem nového trenéra semk-
ly a i rodiče vidí, že vlastně výměnou trenérů to děti začalo 
více bavit. Přípravky začaly trénovat v únoru v naší sportovní 
hale. Zde se uskutečnil turnaj našich nejmenších fotbalistů. 
Byly pozvány okolní kluby z Buchlovic, Polešovic a Jarošo-
va. V kategorii mladších jsme obsadili pěkné 2. místo a starší 
kategorii naši malí fotbalisté vyhráli. V napínavém a velice po-

hledném finále porazili velkého rivala z Buchlovic a zasloužili 
se o to, aby pohár zůstal doma. Zúčastnili jsme se i několi-
ka halových turnajů v okolí jako například v Uherském Brodě 
a Hluku. V současné době navštěvuje tým přípravek více než 
20 dětí, a to včetně těch, které zkoušejí své první fotbalové 
krůčky k vysněné kariéře fotbalisty.

Ta neradostná věc je, že rozhodnutím kraje (uvedeno mi-
nule) musí kluby, jejichž přípravky hrají krajské soutěže, za-
jistit, aby proti sobě hrály jen děti stejného ročníku. Proto se 
kluby na obcích, kde je málo dětí, musely přehlásit do okresu. 
Okres na tuto událost však není připraven a bere to jako jakýsi 
podraz z kraje a nechce povolit rozšíření hracích dnů. V kraji 
jsou hrací dny pátek, sobota, neděle a pondělí - v okrese jsou 
hrací dny jen sobota a neděle - mimo tyto dny se nesmí hrát. 
Kluby, jako jsou Boršice, mající šest mužstev a kabiny jen pro 
dvě mužstva (domácí a hosté - neoddělené sprchy tak pro půl 
mužstva), nemohou organizačně zvládnout odehrání zápasů 
všech mužstev během dvou dnů.

Na závěr však optimisticky - kvůli výše uvedeným problé-
mům nebude fotbalový klub SK Boršice rozhodně rušit ani 
tým mužů ani žádný z mládežnických či dětských týmů. Pro 
dětské týmy hostů zajišťujeme převlékání v šatnách v hale - 
tímto děkujeme obecnímu úřadu za porozumění při potížích 
s organizováním dětských utkání. V neposlední řadě bychom 
chtěli poděkovat všem sponzorům a obchodním partnerům 
za jejich přínos k rozvoji klubu a výchově boršické mládeže. 
Hráčům za dobrou reprezentaci oddílu, vedení a realizačním 
týmům za obětavou organizaci a také věrným fanouškům za 
přízeň, kterou věnují boršickému fotbalu.

Přejeme všem krásné a prosluněné velikonoční svátky.
Výbor SK Boršice
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Spotřebitelská poradna

Neuspěli jste s reklamací zboží? Chcete odstoupit od nevý-
hodné smlouvy? Přišlo vám podezřelé vyúčtování za telefon? 
Nebo si jen nejste jisti, jaká práva jako spotřebitel máte?

dTest spotřebitelům nabízí 

své bezplatné poradenské služby:

Poradenství v oblasti spotřebitelských práv (reklamace, 
nedodání zboží v termínu, poškození oděvu v čistírně, před-
váděcí akce, ubytování v hotelu nižší kategorie, vysoké vyúč-
tování za energie, podmínky pojistných, úvěrových a leasin-
gových smluv a jiné) na telefonní lince a přes elektronickou 
poradnu. Poradenství je zdarma, platí se pouze cena běžného 
hovoru.

Telefonní linka: 299 149 009, 

provozní doba: po–pá 9–17 hod.

Elektronická poradna: 

www.dtest.cz/e-poradna

Mimosoudní řešení sporů VašeStížnosti.cz, které zpro-
středkovává dosažení dohody ve sporech mezi spotřebiteli 
a podnikateli. Jde o internetovou službu přístupnou kaž-
dému na webových stránkách www.vasestiznosti.cz. Jejich 
prostřednictvím může spotřebitel zadat stížnost, sledovat po-
stup případu a v závěru ohodnotit přístup podnikatele k ře-
šení jeho stížnosti.

Databázi nebezpečných výrobků volně zpřístupněnou 
na webových stránkách www.nebezpecnevyrobky.cz s mož-

ností si zvolit pravidelné zasílání nových informací k vybrané 
kategorii výrobků.

Vzory - vybrané vzory právních listin a podání vypracova-
né pro konkrétní účel (volně ke stažení na webových strán-
kách www.dtest.cz/vzory).

Elektronické příručky: Jak nespadnout do pasti (infor-
mační brožura o marketingových praktikách prodejců na 
předváděcích akcích a při podomním prodeji), Pomocník na 
cesty, Jak na koupi ojetého vozu, Omyly českých spotřebi-
telů, Potravinářský kompas, Spotřebitelská práva v novém 
a další.

web: http://www.dtest.cz/

Dozvíte se, jak postupovat při reklamaci a vrácení zboží, 
co dělat s nebezpečným výrobkem, jak odstoupit od smlou-
vy uzavřené na předváděcích akcích či přes internet, jaká 
práva máte, když si vezmete spotřebitelský úvěr, a mnoho 
dalšího.

Spotřebitelská poradna dTestu je tu pro vás.

Praktické příručky 

v tištěné podobě si můžete 

ZDARMA vyzvednout 

v Místní knihovně Boršice.

 » Jak na koupi ojetého vozu, aby si spotřebitelé vě-
děli rady při nákupu ojetého vozu nejen v autoba-
zarech, zejména při ověřování technického stavu 
a prověřování původu vozidla, při samotné fyzické 
prohlídce vozu a uzavírání kupních smluv.

 » Spotřebitelská práva v novém, která stručně 
shrnuje všechny podstatné změny v novém ob-
čanském zákoníku účinném od 1. ledna 2014 
a usnadní spotřebitelům orientaci v nové právní 
úpravě jejich spotřebitelských práv a povinností.

 » Jak nespadnout do pasti varuje spotřebitele před 
riziky nákupu zboží a poskytování služeb při před-
váděcím a podomním prodeji a dává pomocí vzo-
rového dopisu návod, jak od nechtěné smlouvy 
odstoupit.

 » Stovka triků obchodníků pomáhá spotřebitelům 
díky informacím vyhnout se četným úskalím, kte-
rá jim hrozí při nákupech zboží i služeb. Brožura 
obsahuje přesně sto triků, jimž čeští spotřebitelé 
podle zkušeností spotřebitelské poradny dTestu 
nejčastěji musí čelit, a praktická doporučení jak se 
jim bránit.

 » Současně si zde můžete zdarma vyzvednout 
dva druhy samolepek:

 » Nevhazujte reklamu má pomoci od poštovních 
schránek přeplněných letáky a jinými reklamními 
nabídkami, doručovatelé ji musí respektovat pod 
sankcí pokuty.

 » Prodejci, nezvoňte, jejímž nalepením dává spo-
třebitel jasně najevo nezájem o nabídky podo-
mních obchodníků, a tím je může odradit od obtě-
žujících pokusů se na něhodozvonit. 
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Zemřel náš občan pan Ignác Bilík,
vězeň obou totalitních režimů 20. století

Narodil se 31. 7. 1920 v rolnické rodi-
ně. Dětství prožil spolu s pěti sourozenci 
a jako většina vrstevníků té doby musel 
vypomáhat na gruntě. Vychodil základní 
školu, měšťanku a následně vystudo-
val učitelský ústav ve Svatém Jánu pod 
Skalou, kde se připravoval na povolání 
pedagoga. Učil nejprve v Počernicích 
u Prahy, pak na Súchově a v Tupesích.

To už ale byla válka. Nejprve Sudety, 
potom protektorát a začala jiná kapito-
la jeho života. Dvacetiletý mladík, plný 
energie a elánu do života, to těžce nesl 
a cítil, že je třeba něco dělat. Bránit se, 
bojovat.

Zklamaný, že naše armáda se vzdala 
bez boje, přihlásil se do vznikající ilegál-
ní organizace „Obrana národa“. Spolu 
s ním se přidal z Boršic ještě jeho kama-
rád František Gabriel.

Stalo se ale, že ještě dříve, než co-
koliv udělali, byla organizace infiltrová-
na a vyzrazena. Kamarádi byli zatčeni, 
vyslýcháni na gestapu a odsouzeni 
protektorátním soudem. Práce pro Říši 
v německých pracovních lágrech. Do konce války, čtyři a půl 
roku, pracovali v těžkých podmínkách postupně ve Wohlau, 
Kassel-Wehleidenu a Mnichově-Stadelheimu.

Byli mladí s velkou vůlí žít, a tak se dočkali vysvobození 
americkou armádou. Pro pana Ignáce to bylo v hodině dva-
nácté, protože ležel v lágru, nemocen těžkou úplavicí a byl 
již v kómatu. Američané ho v polním lazaretu vyléčili a domů 
přišel o měsíc později.

Šťasten z návratu, s novými ideály, se vrátil také k učitelské 
profesi.

V roce 1949 se oženil a prožíval kratší, šťastnější období. 
V tu dobu ještě netušil, že to nejhorší ho teprve čeká. Vyučo-
val tehdy na katolické střední škole v Horním Štěpánově na 
severní Moravě.

Absolventi měli končit maturitou a být připraveni na even-
tuální další studium na vysokých školách. Jenže přišel rok 
1948, Vítězný únor a vedoucí úloha KSČ. Začaly obstrukce. 
Stát přestal uznávat maturity této školy a StB organizovala její 
likvidaci. Konfident StB přesvědčil část studentů, že má kon-
takty v zahraničí a že mohou dostudovat tam. Přivedl je na 
určené místo a všichni byli zatčeni.

Ignác byl obviněn také, protože o tom věděl a převážel je 
na motorce k vlaku. Po zrušení školy se vrátil a začal vyučovat 
ve Stříbrnicích.

Během vyučování ve Stříbrnicích byl zatčen. Následova-
la ponižující domovní prohlídka a odvoz do vazební věznice 
v Uherském Hradišti. V těžkých podmínkách čekal asi rok na 
soudní verdikt. Byl odsouzen na 12 let těžkého žaláře za ve-
lezradu. 

Následoval Mírov, Leopoldov a Jáchymov. Obzvláště Le-
opoldov byl velmi krutý, tam soustředili politické odpůrce. 
Spoluvězni Ignáce, to byla elita národa. Spisovatelé, básníci, 
lékaři, vědci, kněží. Spoluvězněm byl také budoucí prezident 
republiky Gustav Husák.

V roce 1961 byl propuštěn 
na amnestii, po více jak devíti 
letech, s podmínkou na deset 
let a zákazem výkonu profese 
učitele.

V kriminálech se vyučil zed-
nickému řemeslu a začal praco-
vat v Pozemních stavbách.

Pustil se do stavby nového 
rodinného domu, zahradniče-
ní a vinaření. Po deseti letech, 
kdy mu skončila podmínka, šel 
pracovat do OPP Rychnov nad 
Kněžnou, kde prováděli výško-
vé práce bez lešení, opravy věží 
a střech domů.

Po dalších pěti letech od-
chází do důchodu a nově získa-
nou profesi využívá ještě hodně 
dlouho. Opravuje věže kostelů 
v severních Čechách, zejména 
pomáhá P. Josefu Cukrovi v Bo-
hosudově. V Boršicích prováděl 
obnovení nátěru věže kostela 
dvakrát. Naposled v roce 2000, 

ve svých 80 letech, zavěšen jen na laně odstraňoval starý ná-
těr a prováděl nový.

V důchodovém věku získal pan Ignác přezdívku Cestova-
tel.

Cestoval po opravách kostelů a ani jeho rodina nikdy nevě-
děla, zda se vrátí za měsíc, nebo dva. 

Dalším důvodem k cestování bylo členství v Konfederaci 
politických vězňů. Navštěvoval všechny jejich akce a také po-
hřby svých kamarádů spoluvězňů po celé republice.

Politicky se Ignác angažoval ve Straně lidové. Po válce byl 
spoluzakladatelem ČSL v Boršicích. Přes léta největšího poli-
tického útlaku byla činnost této strany utlumena a obnovena 
byla až v roce 1968. V loňském roce byl celostátním vede-
ním KDU-ČSL vyznamenán za celoživotní přínos a jmenován 
„čestným členem“.

Pan Ignác byl konzervativní člověk v pravém slova smyslu. 
Slova jako pravda, svoboda nebo víra měla pro něho vždy stej-
ný význam a žádná totalitní moc mu je nemohla nijak měnit.

Dožil se požehnaného věku 94 a půl roku. Jeho život měl 
– řečeno slovy geometrie – také šířku a obzvláště hloubku. 

Pan Ignác Bilík zemřel 9. 2. 2015.

* Tento životní příběh by mohl být doplněn jeho vlastními, 
až hrůznými prožitky politického vězně-mukla padesátých let. 
Tak např. dopis mohl obdržet jen od nejbližších, oficiálně max. 
třikrát do roka. Ve skutečnosti dopis nepřišel vůbec, nebo se 
zpožděním, otevřen, navíc v něm byly začerněny celé věty 
nebo odstavce.

Život pana Ignáce Bilíka byl natolik výjimečný, že jsem po-
važoval za nutné obeznámit s ním širokou veřejnost, zvláště 
mladé, nebo i starší, kteří to znali jen povrchně.

Také bych chtěl dát tímto podnět obecnímu zastupitelstvu, 
aby zvážilo nějakou formu úcty, pro generace příští. (Např. ti-
tul „čestný občan“, název ulice, nebo jiným způsobem.)

Pavel Frýbort
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Společenská kronika

Úmrtí
Božena Ch a r v á t o v á (rozená Pinková, provdaná Lanšperková) zemřela 03. 12. 2014 
František K e d r o ň zemřel 20. 12. 2014
Josefa A n d r ý s k o v á (rozená Vašinová) zemřela  23. 01. 2015
Marie B r á z d i l o v á (rozená Hlaváčková) zemřela  25. 01. 2015
František H a l a  zemřel 28. 01. 2015
Ignác B i l í k  zemřel 09. 02. 2015
Jaroslav  M a z ů r e k zemřel 25. 02. 2015

  60 let společného života - 18. 12. 2014 Marie a Josef K r u š i n o v i

  Vítání 1. občánka roku 2015 - 28. 02. 2015

  Vítání občánků - 28. 02. 2015

Narození
Fabiána K a l i v o d o v á
Patrik Z e m á n e k
Terezie B a r t o š o v á
Hana L u d v í č k o v á
Laura O k l e š ť k o v á
Tereza V a j č n e r o v á
Ivana V a ř e č k o v á
Jiří T o m á n e k

Životní jubilea
Rostislav Š í d l o  91 let  (Uherský Brod)
Marie D a ň k o v á 90 let (Buchlovice)
Marie G r e b e n í č k o v á 90 let
Štěpán G a b r i e l  80 let
Josefa M a t ě j k o v á 80 let
Marie H ů l k o v á  95 let

Vladimír H e l i a  80 let
Cyril T r á v n í č e k  91 let
František Č u ma  85 let
Marie G r z e g o r z e k o v á  85 let
Růžena B l a n á ř o v á  85 let
Božena D u s í k o v á 80 let
Ludmila M a ň á s k o v á  80 let

60 let společného života  Marie a Josef K r u š i n o v i Vítání 1. občánka roku 2015 - 28. 02. 2015

Vítání občánků - 28. 02. 2015
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Seehranná partaa zastupitelů a kulturní komisee řízenáá zkuše-
ným řezníkem PPavlem Prášilíkem měla celé doopolednne plné 
ruce prácce s přípravou zabijačkových speciallit, svařřováním 
vína a s kkoštem slivovice nejen zastupitelů obce, ale i ostat-
ních občaanů Borršic.

Poodpoořit jejicch úsilí přišly svým vystoupením děti z DFS 
Pentllička, FS Peentla a Veselá partyja. Poté všicchni vyrrazili na 
tradičční faašankovvou obchůzku obcí.

Veečer jjsme see sešli v kulturním domě na slavvnostníím gala-
večeru. K tanci nnám hrála CM Pentla a Boršickáá čtyřkaa. 

Byyly zdde vyhláášeny výsledky ankety Boršickké Týtý: 

 • uččitelkkou rokuu zvolili občané paní Jitku Třískkovou
 • vinařemm roku Ing. Aloise Tománka

 • zppěvákkem rokku pana Milana Ježíka
 • cuukrářřkou rokku paní Marii Tomanovou

O celoovečerní zábavu se nám postaral FS PPentla netradič-
ním ppojetíím svýcch tanců a pochováváním basy..
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Fašanku, fašanku...


